
هفت دستگاه اداری پرُمصرف 
مشمول قطع برق شدند

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: بیمه البرز، 
سازمان شهرداری های کشور، سازمان نقشه برداری کشور، شرکت 
مهندسی توسعه نفت، پژوهشــگاه پلیمر و پتروشیمی ایران و اتاق 
بازرگانــی و صنایع و معادن ایران از جملــه ادارات پرُ مصرف برق 
هســتند که به اخطارها توجهی نکرده اند. به گزارش ایلنا از شرکت 
توزیــع نیروی برق تهران بــزرگ؛ کامبیز ناظریــان گفت: باوجود 
افزایش دمای هوای شهر تهران، شــاهد پایداری کامل شبکه برق 
هســتیم که این پایداری ناشــی از همکاری قابل تقدیر مشترکان 
اســت. وی با قدردانی از دستگاه های اجرایی که تاکنون همکاری 
ارزنده ای در مدیریت بار و مصرف برق داشــته اند، افزود: همکاری 
ادارات تهران منجر به کاهش ۱۲۰مگاواتی مصرف برق در ســاعات 
اوج بار شــده است. مدیرعامل توزیع برق پایتخت ادامه داد: با توجه 
به اینکه حفظ پایداری کامل شــبکه نیازمند همکاری همه جانبه 
مشترکان به ویژه دستگاه های اجرایی و اداری است، شاهد هستیم 
که تعدادی از ادارات باوجود اخطارهای داده شده، همچنان نسبت 
به رعایت مصوبات هیئت دولت بی توجه مانده اند. ناظریان ادامه داد: 
همان گونه که پیش از این اعلام شده بود روز شنبه هر هفته اسامی 
این مشترکان پرمصرف به اطلاع مردم خواهد رسید. وی اعلام کرد: 
بیمه البرز، ســازمان شهرداری های کشــور، سازمان نقشه برداری 
کشور، شرکت مهندسی توسعه نفت، پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی 
ایران و اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران از جمله اداراتی هستند 
که همکاری مناسبی نداشته و با توجه به دریافت چند اخطار کتبی، 

مشمول قطع برق شده اند.
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وزیر خارجه کشورمان از توقف روند اعزام سفیر ایران به سوئد خبر داد. به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان در توییتی نوشت: روز گذشته با همکارم آقای 
حجت الله فغانی، سفیر جدید کشورمان در سوئد، به تفصیل صحبت کردیم و ایشان نیز گزارشی از آخرین وضعیت حوزه مأموریت خود ارائه کردند. علی رغم 
پایان مراحل اداری، فعلا روند اعزام سفیر به سوئد به علت اقدام دولت این کشور در صدور مجوز جسارت به ساحت قرآن کریم متوقف شد. پیش از این نیز  
یک منبع آگاه در وزارت امور خارجه تصریح کرد: علیرغم انجام مراحل اداری اعزام سفیر جدید جمهوری اسلامی ایران به سوئد، بدلیل اهانت صورت گرفته 
به قرآن کریم در این کشــور، وزارت خارجه فعلا برنامه ای برای اعزام ســفیر جدید نخواهد داشت. روز چهارشنبه و هم زمان با عید قربان "سلوان مومیکا" 

۳۷ ساله یک مهاجر عراقی – سوئدی در میدان "مدبورجارپلاتسن" در مرکز شهر استکهلم و در مقابل مسجد اصلی شهر، اقدام به آتش زدن قرآن کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

امیرعبداللهیان: فعلا روند اعزام سفیر ایران به سوئد متوقف شده است
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چین بازار گاز را به شک 
انداخت

چیــن طوری در حال خرید و واردات گاز طبیعی مایع اســت که 
انگار، بحران انرژی جهانی همچنان ادامه دارد. به گزارش ایســنا، 
چین سرگرم خرید گاز طبیعی است و مقامات این کشور خوشحال 
هستند که واردکنندگان حتی پس از فروکش بحران انرژی جهانی، 
به معاملات خود ادامه می دهند. به گفته افرادی که با سیاست گذاران 
چین دیدارهایی داشته اند، دولت به حمایت از تلاش های خریداران 
دولتی برای امضای قراردادهای بلندمدت و حتی ســرمایه گذاری 
در تاسیســات صادراتی، به منظور تقویت امنیت انرژی تا اواســط 
قرن جاری، ادامه می دهد. این کشــور در مســیر تبدیل شدن به 
بزرگترین واردکننده گاز طبیعی مایع )ال ان جی( در جهان در سال 
۲۰۲۳ قرار دارد. طبق داده هایی که توسط بلومبرگ گردآوری شده 
اســت، شرکت های چینی برای سومین ســال متوالی، بیش از هر 
کشور دیگری با خرید گاز به صورت بلندمدت به جای محموله های 
تکی، موافقت می کنند. چین به دنبال اجتناب از تکرار کمبود انرژی 
در آینده و در عین حال، تقویت رشــد اقتصادی است. قراردادهای 
بلندمدت ال ان جی جذاب هســتند زیرا محموله ها با قیمت نسبتا 
ثابتی در مقایسه با بازار محموله های تکی که پس از حمله روسیه 
به اوکراین با افزایش بی سابقه قیمت روبرو شد، خریداری می شوند.

اقدامات چیــن برای انعقاد قراردادها در ایــن حوزه، به پروژه های 
صادراتــی جهانی کمک کرده و نقش ال ان جی  در ســبد انرژی را 
تقویــت می کند. و همچنان که تامیــن کنندگان، تلاش می کنند 
واردکنندگان چینی را جذب کننــد، نفوذ پکن در بازار را افزایش 
می دهد. چین تلاش برای انعقاد قراردادهای بلندمدت را در ســال 
۲۰۲۱ و پــس از بهبود روابــط با آمریکا آغاز کــرد. در حالی که 
واردات چین در سال میلادی گذشته، تا حدودی به دلیل تقاضای 
ضعیف تــر در بحبوحه محدودیت های کوویــد، کاهش پیدا کرد، 
خریداران چینی پس از آغاز جنگ در اوکراین و کاهش واردات گاز 
از طریق خط لوله به اروپا، تلاش خود را از ســرگرفتند. قیمت های 
بالا و رقابت جهانی برای ال ان جی، درس ســریعی درباره ضرورت 
تامین کنندگان باثبات داد. بخشی از فشار چین برای امنیت انرژی، 
متنوع کردن واردات از کشورهای مختلف به منظور ایجاد سپری در 
برابر اختلالات ژئوپلیتیک بیشتر است. چندین واردکننده دیگر از 
جمله هند هم به دنبال امضای قراردادهای بیشتری برای اجتناب 
از کمبودهای آینده و محدود کردن وابستگی به محموله های تکی 
هستند. با این حال چین، با سرعت بسیار بیشتری قرارداد می بندد. 
طبق محاســبات بلومبرگ، از ابتدای سال میلادی جاری تاکنون، 
۳۳ درصــد از حجم قراردادهای بلندمدت برای خرید ال ان جی، به 
چین رفته است. بر اساس گزارش بلومبرگ، شرکت ملی نفت چین 
)CNPC( ماه میلادی گذشته، یک قرارداد ۲۷ ساله با قطر امضا کرد 
و در پروژه توســعه عظیم این صادرکننده، سهمی خرید. همزمان، 
شــرکت "ئی ان ان انرژی هولدینگز" یک قــرارداد چند دهه ای با 
شرکت آمریکایی "چنیر انرژی" امضا کرد. دریافت گاز بر اساس این 

قراردادها، از سال ۲۰۲۶ آغاز خواهد شد.

گزیده خبر

تولید ۲۴۱ میلیون اصله نهال در 
نهالستان های دولتی و غیردولتی کشور

رییس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از تولید ۲۴۱ میلیون اصله نهال در ۱۸۳ نهالستان 
دولتی و ۳۰۸ نهالستان خصوصی خبر داد. به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد 
کشاورزی، عباسعلی نوبخت در جلسه طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت که به صورت وبیناری 
با حضور مدیران دفاتر ستادی و استانی برگزار شد، از تولید ۲۴۱ میلیون اصله نهال در نهالستان های 
دولتی و غیردولتی کشور خبر داد و گفت: نهال های تولید شده شامل نهال های جنگلی، بیابانی، زراعت 
چوب و فضای سبز است. وی از دست اندرکاران طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت قدردانی کرد 
و افزود: این نهال ها در ۱۸۳ نهالستان دولتی و ۳۰۸ نهالستان خصوصی تولید شده است. معاون وزیر 
در ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری از مدیران اســتانی خواست جهت شفاف سازی در ارائه آمار و 
اطلاعات، کارشناســانی ویژه تعیین کنند تا راســتی آزمایی های لازم نسبت به نهال های تولید شده و 
زنده مانی نهال ها انجام شــود. وی ادامه داد: مردم علاقه زیادی به درختکاری و حفظ محیط زیست و 
منابع طبیعی دارند و این درخواســت های مردمی مسوولیت ما را در منابع طبیعی دوچندان می کند. 
نوبخت درباره اهمیت حیاتی جنگل ها نیز بیان کرد: اگر درختی از جنگل قطع شود و جای آن حتی 
چند نهال کاشته شود، هیچ گاه کارکرد آن درخت قطع شده را نخواهد داشت، بنابراین تمام تلاشمان 
در منابع طبیعی باید پیشگیری از قطع درختان باشد. رییس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
همچنین گفت: در بازدیدی که هفته گذشــته از روستای »بزمیرآباد« در شهرستان سرپل ذهاب در 
استان کرمانشاه داشته است، بخش قابل توجه ای از خانواده ها در این روستا نهالستان های خانگی ایجاد 
کرده و به پرورش نهال های جنگلی پرداخته اند. به گفته وی، روستاییان نهال های تولیدی خود را در 
عرصه کاشته و آن را آبیاری و محافظت می کنند که این حرکت و نقش آفرینی مردم منطقه ستودنی 
اســت. نوبخت همچنین تصریح کرد: کلیه اقدامات مردمی در زمینه ایجاد نهالســتان های خانگی و 
فرآیند تولید نهال از سوی جوانان روستا بزمیرآباد مستندسازی شده و در اپلیکیشنی که ایجاد کرده اند 
قابل دسترســی همگان قرار دارد. رییس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در خاتمه از روابط 
عمومی ها خواست با تهیه کلیپ، وضعیت پیشرفت نهالستان های منابع طبیعی را قبل، حین و بعد از 
انجام کار را در صدا و ســیما به تصویر بکشانند تا افکار عمومی از اقدامات انجام شده در زمینه تولید 
ســالانه ۲۵۰ میلیون اصله نهال مطلع شوند. بر اســاس این گزارش، در این جلسه مدیران کل منابع 
طبیعی جنوب کرمان، بوشهر و استان گلستان گزارشی از نحوه عملکرد خود را در زمینه فرایند تولید 

نهال در نهالستان های استان مربوطه ارائه کردند.

بــر اســاس گــزارش موسســه مطالعــات و 
پژوهش های بازرگانی با موضوع موضوع آمایش 
صنعتــی، معدنی و تجاری، حــدود ۵۷ درصد 
شهرستان های کشور در مناطق محروم و کمتر 
برخــوردار و ۱۶ درصد در مناطق برخوردار به 
لحــاظ صنعتی، معدنی و تجاری قرار دارند که 
نیاز است سیاست های سرمایه گذاری متناسب 
با این مناطق در نظر گرفته شــود. به گزارش 
ایسنا، موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی 
در گــزارش جدیــد خود به موضــوع آمایش 
صنعتــی، معدنــی و تجاری و لــزوم توجه به 
منطقه بندی و اســتانی و شهرستانی پرداخته 
است. فروردین سال گذشته این موسسه اعلام 
کرده بود که طرح آمایش سرمایه گذاری استانی 
و شهرســتانی صنعت، معدن و تجارت با هدف 
اعمال بهترین نوع توزیع جغرافیایی فعالیت های 
اقتصــادی با در نظر گرفتــن منابع طبیعی و 

مناطق  انسانی  منابع 
مختلف کشــور، اجرا 
حــالا  و  می شــود 
نتایجــی از این طرح 
است.  شــده  منتشر 
به طور کلی توجه به 
آمایش سرزمین مانع 
از بــروز ســه چالش 
تعارض، عــدم توازن 
خواهد  تعادل  عدم  و 
شد. تعارض به مفهوم 
عــدم ســازگاری در 

استقرار )استقرار نادرست جمعیت و فعالیت در 
پهنه( است؛ به عنوان نمونه پهنه ای از سرزمین 
مستعد کشاورزی اســت، اما به سمت صنعت 
حرکت شــده اســت یا بالعکس. عدم توازن به 
مفهوم هم وزنــی بخش های مختلف و مناطق 
مختلف ســرزمین متناســب با شاخص هایی 
مانند مســاحت و جمعیت )نحــوه پراکنش و 
بارگذاری فعالیت ها و نیروی انسانی و جمعیت 
در مناطقی مشخص( است؛ به عنوان نمونه عدم 
توازن فعالیت و خدمات پشتیبان صنایع در یک 
منطقه. عدم تعادل به مفهوم شدت استفاده یا 
میزان بهره بــرداری یا انجام فعالیت در عرصه 
سرزمین است؛ به گونه ای که تداوم آن موجب 
ناپایداری نامطلوب در زیست بوم می شود )بهره 
برداری بیش از اندازه یا رهاشــدگی(. بررسی 
موسســه مطالعات و پژوهش هــای بازرگانی 
حاکی از عدم تعادل بین استان هاســت؛ چون 

در دوره پنج ساله جمعیت برخی استان ها مانند 
ســمنان، البرز و ... افزایش و برخی دیگر مانند 
لرستان چهارمحال و بختیاری و ... کاهش یافته 
اســت. یعنی در این زمان برخی استان ها مثل 
تهران با بهره برداری بیش از اندازه مواجه بوده 
و برخی مثل خوزستان با رهاشدگی. همچنین 
شهرستان های کشور با توجه به سطح توسعه 
یافتگی صنعتــی، معدنی و تجــاری به چهار 
منطقه تقسیم بندی شده اند و برای این امر ۱۲ 
شاخص شامل اشتغال بخش صنعت، معدن و 
تجارت شهرستان، تعداد بنگاه صنعتی و معدنی 
شهرســتان، سهم اشــتغال صنعتی و معدنی 
شهرســتان از کل استان، ســهم تعداد بنگاه 
صنعتی و معدنی شهرستان از کل استان، تعداد 
بنگاه هــای راکد صنعتی و معدنی، تعداد بنگاه 
فعال با کمتر از ۵۰ درصد ظرفیت، تعداد طرح 
نیمه تمام بالای ۵۰ درصد پیشــرفت، اشتغال 

طرح های نیمه تمام صنعت، تعداد کل )شامل 
نیمه تمــام، راکد، زیر ظرفیت زیرســاختی و 
ایجادی(، هدف گذاری اشــتغال بخش صمت 
طی دوره ۴ - ۱۴۰۱ برای خروج از محرومیت، 
همجواری با کلان شهرها و شهرستان های مرزی 
و حاشیه ای و انطباق با تصویب نامه سال ۱۳۹۹ 
هیئت وزیران در خصوص تعیین شهرستان های 
غیر برخوردار مدنظر قرار گرفته اســت.  بر این 
اســاس حدود ۵۷ درصد شهرستان های کشور 
در مناطق یک و دو )محروم و کمتر برخوردار(، 
۲۷ درصد در منطقه ســه )عادی( و ۱۶ درصد 
در منطقــه چهار )برخوردار( به لحاظ صنعتی، 
معدنــی و تجاری قــرار دارند که نیاز اســت 
سیاست های ســرمایه گذاری متناسب با این 
مناطق در نظر گرفته شود. همچنین بر اساس 
نقشه زیر می توان وضعیت استان های مختلف 
از نظــر محروم، کم برخوردار، عادی و برخوردار 

بودن را نیز مشــاهده کرد. البته نبوی، رئیس 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( 
اواخر سال گذشته در نشست خبری، اطلاعات 
دیگری از این آمایش سرزمینی اعلام کرده بود. 
طبق گفته های او در مجموع حدود ۱۸ میلیون 
نفر جمعیت در مناطق یک و ۲ و جمعیت ۶۱ 
میلیون نفر در مناطق ۳ و ۴ زندگی می کنند. 
گزارش مرکز مطالعات و پژوهش های بازرگانی 
همچنین بر این نکته تاکید می کند که توسعه 
مناطــق یک و دو )محــروم و کمتر برخوردار( 
نیازمند مشــوق های خاص و ویژه جهت ایجاد 
انگیزه برای سرمایه گذاری است. در این راستا 
نیاز اســت چارچوب یکپارچه توسعه سرمایه 
گذاری با مشــوق های مشخص از سازمان های 
توســعه ای ایدرو، ایمیدرو و ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی تدوین شود. این 
هم نکته ای اســت که نبوی اواخر سال قبل به 
این به آن اشــاره کرده 
از  ارائه مشوق هایی  از  و 
ارزان،  زمین  ارائه  جمله 
افزایش مدت بازپرداخت 
زمــان، تســریع تامین 
برای  غیره  و  زیرساخت 
سرمایه گذاری در مناطق 

یک و ۲ خبر داده بود.
نکته دیگری در گزارش 
و  مطالعــات  مرکــز 
بازرگانی  پژوهش هــای 
به آن اشــاره شده، این 
است که برای جلوگیری از گسترش چالش های 
زیست محیطی شــامل آلودگی هوا، تغییرات 
آب و هوا، آلودگــی آب، آلودگی حرارتی، دفع 
زباله های جامد و غیــره در منطقه چهار لازم 
اســت سیاســت های بازدارنده توسعه صنعتی 
لحاظ شود. این گزارش می گوید که تلاش در 
جهت رفع چالش های ســه گانه تعارض، عدم 
توازن و عدم تعادل نیازمند تطبیق سیاســت 
صنعتی و برنامه آمایش سرزمین است. این در 
حالی اســت که نظام برنامه ریزی کشور عمدتا 
دارای ماهیت بخشــی و تمرکزگرا اســت و در 
سرمایه گذاری روی نواحی کمتر توسعه یافته 
به پتانسیل های آمایشــی مناطق توجه کمی 
می شود. حال باید دید نتایج طرح مهم آمایش 
صنعتی، معدنی و تجاری چگونه مورد استفاده 

قرار خواهد گرفت.

چند درصد شهرستان ها به لحاظ صنعتی کم برخوردارند؟

سخنگوی سازمان امور مالیاتی :

۱۲۳ اینفلوئنسر ۲.۳ هزار میلیارد درآمد داشتند

دشمن شماره یک صعود 
قیمت نفت

برگزاری جشنواره ای برای مهد گل محمدی آذربایجان شرقی

قیمت نفت امسال برای پیشروی بیشتر، تقلا خواهد کرد زیرا موانع اقتصادی جهانی، رشد قیمت ناشی از احیای 
چین و کاهش تولید اوپک پلاس را سرکوب خواهد کرد. به گزارش ایسنا، در نظرسنجی رویترز از ۳۷ اقتصاددان 
و تحلیلگر،  میانگین قیمت هر بشکه نفت برنت در سال میلادی جاری، ۸۰ دلار و سه سنت پیش بینی شد که 
پایین تر از قیمت ۸۴ دلار و ۷۳ ســنت پیش بینی شــده در نظرسنجی ماه مه بود. قیمت نفت برنت که قیمت 
پایه بازار جهانی است، از ابتدای سال ۲۰۲۳ تاکنون، حدود ۱۳ درصد نزول کرده و اکنون حدود ۷۵ دلار در هر 

بشکه معامله می شود.....

تولید شمش منیزم در منطقه اقتصادی لامرد

اقدام اعضای شورای عالی بورس تخلف آشکار است
دبیر کانون صرافان؛

منشا دلارهای تقلبی کجاست؟
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گزیده خبر

گزارش کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس از 
وضعیت قانونی ریال دیجیتال

رئیس کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس گزارشی از وضعیت 
قانونی ریال دیجیتال ارائه کرد. به گزارش ایســنا، مجتبی توانگر رئیس 
کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال در نامه ای به محمدرضا پورابراهیمی 
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس به تشریح گزارش این کمیته از وضعیت 
قانونــی ریال دیجیتال پرداخت؛ این گزارش در ســه بخش »ملاحظات 
قانونی اجرای ریال دیجیتال«، »مزایا و معایب پول دیجیتال« و »مصوبات 
و اقدامات مورد نیاز برای اجرای طرح حکمرانی ریال« تهیه شــده که به 
شرح زیر است: »جناب آقای دکتر پورابراهیمی. ریاست محترم کمیسیون 
اقتصادی مجلس.ســلام علیکم. به دنبال نقش نظارتی مجلس و پیگیری 
از »کمیتــه دانش بنیان اقتصاد دیجیتال کمیســیون اقتصادی مجلس« 
درخصوص ریال دیجیتال، موضوع با مسوولین بانک مرکزی و صاحبنظران 
مورد بررسی قرار گرفت. که به ابعادی از این بررسی اشاره می شود: الف- 
ملاحظات قانونی اجرای ریال دیجیتال: انتشار ریال دیجیتال بانک مرکزی 
با پشــتوانه ملاحظات قانونی از جمله موارد زیر صورت پذیرفته است: ۱- 
بر اســاس بند)الف( ماده)۱۰( قانون پولی و بانکی کشور، »بانک مرکزی 
مســئول تنظیم و اجرای سیاست پولی و اعتباری بر اساس سیاست کلی 
اقتصادی کشور می باشد«. همچنین با توجه به بند)ب( این ماده »هدف 
بانک مرکزی ایران حفظ ارزش پول و موازنه پرداخت ها و تسهیل مبادلات 
بازرگانی و کمک به رشــد اقتصادی کشــور است«. بر همین اساس پس 
از مطالعات گســترده، بررسی تجربیات سایر کشورها و برگزاری جلسات 
متعدد با ســایر دستگاه های ذی ربط و سایر حوزه های بانک مرکزی، این 
بانک ملزم به این شد که به انتشار »ریال دیجیتال« اقدام نماید. ۲- پیرو 
مصوب در یکهزار و سیصد و بیست و هفتمین جلسه شورای پول و اعتبار 
موضوع »مقررات انتشــار ریال دیجیتال«  مورخ ۲۱/۱۰/۱۴۰۰، تکلیف 
اجرای این پروژه بر عهده بانک مرکزی نهاده شــد. لازم به توضیح است 
براســاس بند)الف( ماده)۲( قانون پولی و بانکی کشــور، پول رایج کشور 
به صورت اســکناس و سکه های فلزی قابل انتشار بوده و در مفاد مصوبه 
شــورای پول و اعتبار نیز تاکید گردیده است »ریال دیجیتال اسکناسی 
اســت که به صورت دیجیتال بر بســتر فناوری دفتر کل توزیع شــده و 
توســط بانک مرکزی منتشــر می گردد«. ۳- بر اساس مفاد سند تحول 
دولــت مردمی ابلاغی طی نامه شــماره ۱۵۸۴۸۳ مــورخ ۸/۱۲/۱۴۰۰ 
رئیس جمهور محترم، موضوع »انتشار توکن ریال بر بستر فناوری دفاتر 
کل توزیع شــده به منظور توسعه کســب وکارهای بلاکچینی مبتنی بر 
قراردادهای هوشــمند در اقتصاد و افزایش کاربردپذیری رمزپول ملی با 
پیشــنهاد قوانین لازم«، بعنوان تکلیفی برای این بانک مورد تاکید قرار 
گرفته اســت. ۴- به موجب بندهای )۳( و )۴( مصوبه شماره ۲۶۹۱۸  /م 
خ مــورخ ۹/۱۲/۱۳۹۹ مرکز ملی فضای مجــازی، ضرورت برنامه ریزی و 
اقدام لازم از سوی بانک مرکزی مبنی بر توسعه و انتشار تدریجی رمزپول 
ملی مورد تاکید واقع شده است. ۵- مطابق بند)ت( ماده)۱( تصویب نامه 
۱۰۷۸۳۷ مورخ ۱۵/۸/۱۳۹۷ هیئت وزیران، ایجاد فضای آزمون نوآورانه 
با زیرساخت های مورد نیاز بانکی  - پرداختی بعنوان تکلیف این بانک مورد 
تاکید واقع شــده است؛ که یکی از اهداف انتشار ریال دیجیتال می باشد. 
۶- همچنین باتوجه به مصوبه ۰۱۱۵۱۲  /۰۱ مورخ ۲۵/۰۳/۱۴۰۱ شورای 
فقهی بانک مرکــزی، ریال دیجیتال دارای مشــروعیت و مالیت بوده و 
مصوبات این شــورا نیز براساس تبصره ۲ ماده ۱۶ قانون برنامه پنج ساله 
ششم لازم الرعایه می باشد. ۷- براساس ماده )۶( قانون تجارت الکترونیک، 
هر گاه وجود یک نوشــته از نظر قانون لازم باشــد، »داده پیام« در حکم 
نوشته است. بر این اساس، موضوع انتشار اسکناس به صورت الکترونیکی 
در قالب داده  پیام با ویژگی های قیدشده در قوانین مزبور فاقد اشکال تلقی 
می گردد. ب- مزایا و معایب پول دیجیتال: در اکوسیستم اقتصاد دیجیتال، 
مزایا و معایب جدی برای پول دیجیتال مطرح است لذا اگر بانک مرکزی 
کشورمان برای اجرای ریال دیجیتال مصمم است لازم است به این مزایا 
و معایب توجه شــود: مزایا: ۱- پتانسیل برای پرداخت سریع تر و ارزان تر 
داخلی و برون مرزی ۲- پتانســیل ارایه حســاب به ســپرده گذاران خرد 
به عنوان مکانی امن تر برای سپرده گذاری ۳- امکان بهبود انعطاف پذیری 
سامانه پرداخت در برابر حملات سایبری، خرابی های عملیاتی، و خطاهای 
سخت افزاری نســبت به ذخیره ســازی و پردازش داده های متمرکز که 
فراوانی کمتــری دارند. ۴- امــکان ارایه جایگزین بــرای فن آوری های 
دیجیتال بخش خصوصی، مقابله با ریسک های عملیاتی، یا کنترل انحصار 
حاصل از این ارایه دهندگان ۵- پتانسیل ایجاد انگیزه برای مشارکت در 
بخــش بانکی برای افراد بانکی و یا حتــی غیربانکی ۶- توان بالقوه برای 
بهبود عملکرد سیســتم های ضدپولشــویی و کاهش فرار مالیاتی، فساد، 
و فعالیت های غیرقانونی ۷- امــکان کاهش هزینه های مربوط به ذخیره 
کالای نقــدی، حمل ونقل، و مدیریت در نظام بانکی ۸- پتانســیل کافی 
برای به چالش کشــیدن قدرت انحصاری بانک های تجاری؛ از این طریق 
می توانند در زمینه سپرده های خرد به بانکهای تجاری فشار بیاورد تا نرخ 
بهره به سپرده گذاران را افزایش داده و خدمات مالی بیشتری را ارایه دهند. 
معایب: ۱- خطرهای قابل توجه برای ثبات مالی ناشی از تفکیک بانک و 
فشــارهای حاصل از آن ۲- در مقایسه با پول نقد، ریسک های قابل توجه 
در زمینه حفظ حریم خصوصی مصرف کننده مطرح است ۳- برخلاف پول 
نقد، باعث افزایش ریسک های سایبری و افزایش احتمال در معرض خطر 

قرار گرفتن و آسیب پذیری بیشتر است. 

نشست هم اندیشی وزیر خارجه با وزیر ورزش و جوانان و روسای فدراسیون های ورزشی
جلسه هم اندیشی روسای فدراسیون های ورزشی کشور 
به میزبانی مشترک وزیران ورزش و امور خارجه برگزار 
شــد. به گزارش ایســنا، در این نشســت که با حضور 
رئیس فراکســیون ورزش مجلس شــورای اســلامی، 
روســای کمیته های ملــی المپیــک و پارالمپیک، و 
روسای فدراسیون های ورزشی کشور برگزار شد، دکتر 
امیرعبداللهیان ضمن تاکید بر اهمیت ورزش کشور در 
اعتلای نام جمهوری اسلامی ایران در عرصه های بین 
المللی، ایجاد امید و شــادابی در جامعه را از مهمترین 
دستاوردهای فعالیت های حرفه ای ورزشکاران کشور 
دانسته و بر عزم دســتگاه دیپلماسی در حمایت همه 
جانبه از ورزشــکاران میهنمان جهــت حضور هرچه 
پررنگتر و موفق تر ورزشکاران ایران در میادین ورزشی 
تاکید نمود. وزیر امور خارجه، ورزشــکاران کشورمان 
را سفیران صلح و دوســتی در سایر کشورها نامیده و 
جایگاه ورزش قهرمانــی در عرصه های بین المللی را 
مهم و افتخارآمیز دانســت.امیرعبداللهیان همچنین از 
برنامه ریزی هــای وزارت امور خارجه و وزارت ورزش 
و جوانــان جهت تشــکیل میز خدمت ورزشــی برای 
ارائه خدمات گســترده تر به تیم های ورزشی اعزامی 
به خارج کشور وهمچنین تشــکیل کمیته هماهنگی 

وپیگیری نشســت مذکور با حضور نمایندگان وزارت 
ورزش و جوانــان، وزارت امــور خارجــه، کمیته ملی 
المپیک، کمیته ملی پارالمپیک، فراکســیون ورزشی 

مجلس شــورای اسلامی، صدا و ســیما و بنابه مورد ، 
نماینده فدراســیون ورزشــی مربوطه در محل وزارت 
ورزش و جوانان خبــر داد. امیرعبداللهیان تاکید نمود 

که طی دســتورالعملی از تمامی سفرا و سرکنسولهای 
کشــورمان در خارج از کشور خواسته می شود که در 
ادامه همکاری های نمایندگی های خارج از کشــور از 
تیم های ورزشی، این حمایتهای را توسعه داده و بطور 
موثر در کنار تیم های ورزشی کشورمان حضور یابند.  
در این نشســت، سجادی، وزیر ورزش و جوانان ضمن 
قدردانی از توجه ویژه وزارت امور خارجه به امر ورزش 
قهرمانی، حضور نمایندگی های وزارت امور خارجه در 
خارج از کشــور در کنار تیم ها و هیات های ورزشــی 
را حضوری دلگــرم کننده و امید بخش خواند. در این 
دیدار، روسای کمیته های ملی المپیک و پارالمپیک به 
بیان دیدگاههای خود در خصوص اهمیت ورزش های 
قهرمانــی در حوزه دیپلماســی عمومــی پرداختند. 
همچنین آقــای فروردین رییس فراکســیون ورزش 
مجلس شــورای اســلامی و روســای فدراسیون های 
ورزشی کشور از جمله فدراسیون های کشتی، فوتبال، 
ورزش بادبانی،کاراتــه، گلــف، تیرانــدازی  و هندبال 
ضمــن قدردانی از حمایت های دســتگاه دیپلماســی 
کشــور از تیم های ورزشــی، به بیان دیدگاه ها و طرح 

پیشنهادهای خود پرداختند.

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی گفت: دنیای غرب مدت ها است که به اسلام هراسی و ایران هراسی در دنیا دامن 
زده و تنها راه مقابله با این جریان، قدرتمندی جمهوری اســلامی ایران اســت. فریدون عباسی در گفت وگو با ایسنا، ضمن محکومیت 
هتک حرمت قرآن کریم در کشور سوئد، بیان کرد: به طور کلی دنیای غرب مدت ها است که بحث اسلام ستیزی را شروع کرده است 
به خصوص بعد از پیروزی انقلاب اسلامی به اسلام هراسی و مقدم بر آن به ایران هراسی در دنیا دامن می زند. از طرف دیگر فرقه هایی 
که خود آنان ساختند مانند طالبان و داعش و النصره، خشونت را دنبال کرده و آن را به عنوان اصل دین اسلام تبلیغ می کنند. وی در ادامه اظهار کرد: آنها اجازه فعالیت به 
اســلام ناب محمدی که ما دنبال می کنیم نمی دهند بلکه فرقه های خودســاخته خود را به نام اســلام مطرح می کنند. طبیعی است که بعد از این برنامه ریزی ها جریانات 
افراطی - صهیونیستی در کشورهای اروپایی دست به اقداماتی مانند آنچه که در کشور سوئد رخ داده، بزنند. نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: ما 
با جامعه ای طرف هستیم که در عین اینکه از تعالیم انبیا در طول تاریخ بهره برده و قوانین مدنی به نفع انسان را رایج کرده است اما افرادی در این جامعه پیدا می شوند که 
می توانند تحت تاثیر صهیونیست ها قرار گرفته و نسبت به قرآن کریم بی احترامی کنند. راه حل مقابله با این جریان، قدرتمندی جمهوری اسلامی است. همین مسیری است 
که تا به امروز پیش رفته و نظریه مقاومت را پیش گرفتیم.عباسی تاکید کرد: باید با همکاری سایر کشورهای مسلمان بحث اقتصادی و سیاسی آنها را تحت تاثیر قرار دهیم تا 

آنها نیز در داخل کشور خود با استفاده از قوانینی که دارند جلوی این حرکت ها را بگیرند.

طبق دستورالعمل معاونین فنی و حسابرسی دیوان محاسبات، دستگاه های اجرایی مکلف به واریز درآمد بهره برداری از مراکز جانبی به 
حساب »سایر منابع« نزد بانک مرکزی شدند. به گزارش ایسنا به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، 
معاونین فنی و حسابرسی دیوان محاسبات کشور با صدور بخشنامه ای کلیه دستگاه های اجرایی را مکلف کردند که در اجرای مفاد مواد 
)۴۴( و)۵( قوانین الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )۱( و )۲( و بند )ح( تبصره)۱۹( ماده واحد قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ کل کشور، تمامی وجوه حاصل از درآمد بهره برداری مراکز جانبی از قبیل مراکز آموزشی، رفاهی، تفریحی، ورزشی و .... را با 
رعایت مفاد ماده )۷۶( قانون محاسبات عمومی، به حساب »سایر منابع« نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران واریز کنند. همچنین 
دســتگاه های مشــمول باید کلیه مصارف این بند را نیز با رعایت قوانین و مقررات عمومی، صرفاً بابت هزینه های مرتبط با این مراکز 
پرداخت کنند به نحوی که هیچگونه هزینه ای به دولت حتی از محل منابع داخلی یا اعتبارات خارج از شمول تحمیل نشود. بر اساس 

این گزارش، مسئولیت حسن اجرای مفاد این دستورالعمل بر عهده بالاترین مقام دستگاه های اجرایی است.

عباسی: دنیای غرب مدت هاست که به اسلام هراسی 
در دنیا دامن می زند

طبق دستورالعمل معاونین فنی و حسابرسی دیوان محاسبات

دستگاه های اجرایی مکلف به واریز درآمد بهره برداری از 
مراکز جانبی به حساب بانک مرکزی شدند

۴- چالش های فن آوری بلاکچین: مقیاس پذیری معاملات، تجربه کاربر، مدیریت کلید، محرمانه 
بودن و سرعت عملیات ۵- در شرایط نپذیرفتن پول دیجیتال بانک مرکزی توسط عموم مردم، 
عدم یکپارچگی ایجاد و در نتیجه ســامانه های پرداخت دیجیتالی به حاشیه رانده می شود، و 
امکان محرومیت مالی وجود دارد. ۶- امکان دسترسی خیلی راحت و ارزان دولت به سرمایه های 
مردم؛ هر نوع پولی که توسط بانک مرکزی امکان نگهداری آن وجود داشته باشد، می تواند در 
دسترس دولت قرار گیرد. ۷- مواجه شدن با ریسک ها و خطرهای ناشناخته.)پول یجیتال بانک 
مرکزی )CBDC(: مبانی نظری و تجارب- پژوهشکده پولی و بانکی( ج- مصوبات و اقدامات مورد 
نیاز برای اجرای طرح حکمرانی ریال براساس بررسی های کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال، 
برای تحقق واقعی ریال دیجیتال و جلوگیری از سوءاســتفاده های متصور، لازم است اقدامات، 
مصوبات و قوانینی درخصوص حکمرانی ریال انجام گیرد که پیشنهاد می گردد: ۱- بانک مرکزی 
مکلف است تا انتهای سال ۱۴۰۲ رمزپول بانک مرکزی را طراحی، پیاده سازی و عملیاتی کند. 
۲- بانک مرکزی می تواند اســکناس را در قالب دیجیتال منتشــر کند. ۳- به منظور ارتقای 
حکمرانی ریال، بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران موظف است ظرف ۳ ماه برنامه اجرایی 
این کار را به رئیس جمهور محترم ارسال نماید. این برنامه پس از ابلاغ رئیس جمهور برای کلیه 
سازمان های اجرایی لازم الاجرا خواهد بود. ۴- ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با همکاری کلیه 
دستگاه های اجرایی ذی ربط موظف است برنامه ریزی لازم برای رساندن حجم قاچاق کالا و ارز 
به کمتر از ۵ درصد تولید ناخالص داخلی را انجام و ظرف ۲ سال اجرایی کند. ۵- وزارت صمت 
موظف اســت ظرف مدت ۱ سال عملیاتی سازی کامل سامانه جامع تجارت شامل کلیه 
موارد مرتبط واردات، صادرات، انبارش، توزیع، صورت حســاب الکترونیک، ثبت سفارش، 
تخصیص ارز، گمرک و ســایر موارد مربوط را با همکاری بانک مرکزی، گمرک، سازمان 
بنادر و کشــتیرانی، وزارت جهاد کشاورزی و ... انجام دهد. ۶- وزات خانه های مسکن، راه 
و شهرسازی، جهاد کشاورزی و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مکلفند ظرف یکسال 
سامانه های اسکان، دارو و صورتحساب الکترونیک محصولات کشاورزی را بصورت کامل 
عملیاتی و سرویس های لازم را در اختیار دستگاه های ذی ربط از جمله شبکه بانکی قرار 
دهند. ۷- سازمان ثبت احوال موظف است تا انتهای سال ۱۴۰۲ سرویس سببی نسبی را 
با دقت کامل فراهم و به سازمان های مربوط از جمله شبکه بانکی ارائه دهد. ۸- قوه قضاییه 
مکلف است ظرف ۱ سال کلیه احکام و دستورات قضایی مالی را به قالب قابل فهم توسط 
ماشین تبدیل و سرویس دقیق شناسنامه محکومین مالی را به سازمان های ذی ربط و از 
جمله شبکه بانکی ارائه دهد. ۹- سازمان ثبت اسناد و املاک کشور موظف است ظرف یک 
سال علاوه بر دیجیتالی سازی کلیه داده های مربوط به معاملات املاک، سهامداری کلیه 
اشخاص حقوقی، وکالت نامه ها، سرویس دقیق در این خصوص را به دستگاه های اجرایی 
ذی ربط و از جمله شبکه بانکی ارائه کند. ۱۰- سازمان امور مالیاتی مکلف است عملیاتی 
سازی سامانه مودیان و نصب صندوق فروشگاهی در کلیه فروشگاه ها را در مدت  ۲ سال 
انجام دهد. ۱۱- وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف است با همکاری وزارت صمت 
ظرف مدت ۱ ســال پایگاه داده مشاغل را تکمیل و سرویس های لازم را به اشخاص ذی 
ربط از جمله شــبکه بانکی ارائه کند. ۱۲- وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است 
ظرف مدت یک ســال پایگاه داده رفاه ایرانیان را تکمیل و سرویس های لازم را در اختیار 
ذینفعان و از جمله شبکه بانکی قرار دهد. تبصره: کلیه صندوق های بازنشستگی موظفند 
داده های مورد نیاز برای این کار را در اختیار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قرار دهند. 
این داده ها از طریق وزارت رفاه در اختیار بانک مرکزی قرار خواهد گرفت. ۱۳- به منظور 
تکمیل سامانه های ذی نفع واحد، مالک واحد و اعتبارسنجی، سازمان بورس و اوراق بهادار 
مکلف است ظرف مدت یک ماه اطلاعات مربوط به سهامداری اشخاص حقیقی و حقوقی 
را در اختیار بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران قرار دهد. ۱۴- کلیه دستگاه های اجرایی 
موظف هستند دیتای مورد نیاز بانک مرکزی برای اجرای طرح حکمرانی ریال را در اختیار 
بانک مرکزی قرار دهند. در هر صورت لازم است توجه شود که بانک مرکزی برای اجرای 
ریــال دیجیتال مجوزهای قانونی لازم را دریافت کرده و مانــع قانونی برای آن ندارد. اما 
باید برای رفع اشــکالات فنی و محتوایی که برای امکان سنجی استفاده از پول دیجیتال، 
پیش بینی می شــود مطالعات بیشتر کارشناسی داشته باشد. تذکر این نکته هم ضروری 
اســت که برخی بانک های مرکزی دنیا به دلیل دانش ناکافی، تصور می کنند اقتدارشان 
با رمزارزها کاهش پیدا می کند و لذا مخالفت جدی داشــته اند برهمین اساس، نبایستی 
اســتفاده از ابزار ریال دیجیتال در کشــورمان موجب آن شود که بانک مرکزی، بیش از 

گذشته مانع رشد و رگولاتوری رمزارزها شود.«

هیأت اجرایی برگزاری
انتخابات اتحادیه های کشوری

اطلاعیه هیأت اجرایی در خصوص برگزاری انتخابات هیأت مدیره و بازرس
اتحادیه کشوری صنف آسانسور ، پله برقی و خدمات وابسته

(بسمه تعالی)

در اجرای ماده(14) آیین نامه اجرایی نحوه تشکیل و برگزاری انتخابات اتحادیه کشوری(موضوع تبصره(7) ماده(21)قانون
نظام صنفی) از کلیه دارندگان پروانه کسب در رسته های صنفی مرتبط با اتحادیه کشوری صنف آسانسور، پله برقی و 
 خدمات وابسته شخصاً دعوت بعمل می آید در روز چهارشنبه مورخ1404/04/28 رأس ساعت 9 صبح لغایت 13 با در دست
داشتن پروانه کسب و یا کارت شناسایی معتبر( ترجیحأ کارت ملی) به منظور تعیین هفت نفر اعضای هیأت مدیره و سه نفر
علی البدل هم چنین دو نفر بازرس( اصلی و علی البدل) اتحادیه کشوری صنف آسانسور، پله برقی و خدمات وابسته به
آدرس : تهران - خیابان شریعتی _ ابتدای خیابان خواجه عبداله انصاری _ تالار سپیده و در سایر استان ها به ادارات کل

 صنعت، معدن و تجارت مراجعه نمایند
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گزیده خبر

جزئیات کارنامه تجاری ۱۳.۵ میلیارد 
دلاری ایران و ترکیه 

بررســی آمارهای رسمی منتشر شده نشــان می دهد که رشد قابل توجهی در 
تجارت بین ایران و ترکیه در ســال گذشته اتفاق افتاده است. به گزارش ایسنا، 
بر اساس آمارهای منتشر شده از سوی گمرک جمهوری اسلامی ایران، مجموع 
تجارت بین ایران و ترکیه در ســال گذشته رشــد قابل توجهی نسبت به سال 
۱۴۰۰ پیدا کرده و با افزایش ۱۹ درصدی از نظر دلاری، رشــد ۱۱۵ درصدی از 
نظر ریالی مواجه شده اما از نظر وزنی کاهش حدود هفت درصدی را تجربه کرده 
است. این رشد در مبادلات تجاری ایران و ترکیه ناشی از افزایش ارزش کالاهای 
وارداتی و صادراتی از نظر ریالی و ارزی اســت، چرا که به عنوان مثال صادرات 
ایران در سال گذشته به ترکیه از نظر وزنی با کاهش نسبی مواجه شده اما این 
صادرکنندگان ایرانی و تاجران ترکیه ای بوده اند که آمار صادرات ایران به ترکیه 
را با افزایش ۲۳ درصدی از نظر ارزش دلاری رو به رو کرده اند. نگاهی به تجارت 
دو کشور نشان می دهد ایران در سال گذشته با صادرات حدود ۷.۵ میلیارد دلار 
محصولات مختلف به ترکیه، این شــریک تجاری را با در همان رتبه سوم نگه 
داشــته است. از سوی دیگر واردات ایران از همین کشور در سال گذشته نسبت 
به ســال ۱۴۰۰ با افزایش ۱۵ درصدی مواجه شده و ترک ها مانند سال گذشته 
سومین واردکننده به ایران هستند. ایران در سال ۱۴۰۰ حدود ۵.۲ میلیارد دلار 
کالای مختلف از ترکیه وارد کرده بود و این کشــور سومین کشور فروشنده به 
ایران لقب گرفته بود. در سال جاری نیز با واردات بیش از شش میلیارد دلار در 
همین رتبه در بین شرکای تجاری ایران قرار گرفته اند. نگاهی به آمارهای واردات 
ترکیه به ایران در سال گذشته، نشان از کاهش پنج درصدی از نظر وزنی، افزایش 
۱۵ درصدی از نظر ارزش دلاری و رشــد ۵۱۶ درصــدی از حیث ارزش ریالی 
نسبت به سال ۱۴۰۰ دارد. سال گذشته چه کالاهای ایرانی مسافر ترکیه شدند؟ 
بررسی جزییات صادرات ایران به ترکیه نشان می دهد که »گاز طبیعی مایع شده 
در ظروف یک هزار سانتی متر مکعب و بیشتر« در رتبه نخست کالاهای صادر 
شــده به ترکیه قرار گرفته و ســهم بیش از ۴۱ درصدی را در این فهرست بلند 
بالا دارد. پس از آن »آلومینیوم بصورت کارنشــده، غیرممزوج« دومین محصول 
صادراتی به ترکیه است که تاجران این کشور برای خرید آن بیش از ۶۳۲ میلیون 
دلار هزینه کرده اند. البته »سایر اوره حتی به صورت محلول در آب« نیز در رتبه 
ســوم در این جدول جزو عمده کالاهای صادراتی به ترکیه هستند. محصولات 
کشــاورزی صدرنشــین های واردات از ترکیه . واردات ایران از ترکیه با  جهش 
نسبی مواجه شده است.  »روغن دانه آفتابگردان، روغن گلرنگ یا زعفران کاذب 
)کارتام Carthame(، خام« نخســتین کالای وارداتی است که برای ایران بیش از 
۶۷۰ میلیون دلار خرج برداشــته و  ۱۱.۰۳ درصد واردات ترکیه به کشورمان را 
شــامل می شود. بعد از آن »ترا کتورهای جاده ا ی برای نیمه تریلرها« است که 
با ارزشی بالغ بر ۴۷۴ میلیون دلار و سهم ۷.۸۱ درصدی دومین رتبه را به خود 
اختصاص می دهد. »ذرت دامی«، »تراکتور ها  فقط با موتور  پیستونی  درونسوز  
تراکمی - احتراقی  )دیزل  یا نبمه دیزل( «، »موز ســبز تازه یا خشک کرده« و 
غیره دیگر کالای خریداری شــده تجار ایرانی از همتایان ترکی  در سال گذشته 

است که در رتبه های بعدی قرار گرفته است.

نخستین پرواز بازگشت حجاج خوزستان 
۲۹ تیر انجام می شود

ایسنا/خوزستان مدیرکل فرودگاه های خوزستان گفت: نخستین پرواز بازگشت 
حجاج خوزســتانی ۲۹ تیرماه انجام می شود. ســید مهدی رزاز در گفت  و گو 
با ایســنا، اظهار کرد: امســال ۴ هزار و ۳۷۰ زائر خوزســتانی توسط ۱۷ فروند 
هواپیمای ایرباس شــرکت هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران و در قالب ۲۷ 
کاروان از فرودگاه اهواز عازم ســررزمین وحی شدند. وی افزود: براساس برنامه 
مشخص شده قرار است اولین پرواز برای برگشت حجاج خوزستان در تاریخ ۲۹ 
تیرماه از کشور عربستان به مقصد فرودگاه بین المللی شهید قاسم سلیمانی اهواز 
انجام  شود. مدیرکل فرودگاه های خوزستان گفت: بازگشت حجاج خوزستانی در 
قالب ۱۷ پرواز تا تاریخ ۶ مردادماه ادامه دارد و زائران براســاس برنامه زمانبندی 
مشــخص به کشــور باز می گردند. رزاز عنوان کرد: با توجه به اجرای طرح های 
عمرانی در محدوده فرودگاه اهواز از مردم درخواســت داریم هنگام بازگشــت 
زائران به فرودگاه مراجعه نکنند. به گزارش ایســنا، نخستین پرواز رفت حجاج 
از خوزســتان در تاریخ ۲۱ خردادماه با حضور ۲۳۲ نفر از زائران اســتان توسط 
یک فروند هواپیمای ایرباس ۳۰۰ شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران به 

مقصد مدینه منوره انجام شد.

دبیر کانون صرافان؛

منشا دلارهای تقلبی 
کجاست؟

دبیر کانون صرافان کشــور گفت: منشــا دلارهای تقلبی، کشورهایی 
هستند که فعالیت های ترویستی دارند و برخی از کشورها برای تامین 
مالی اقدامات ترویســتی از دلارهای تقلبی استفاده می کنند و دلار از 
این مبادی وارد کشورها می شوند. کامران سلطانی زاده در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره میزان اســتقبال مردم از خرید ارزهای 
متفرقه اظهار داشت: مردم به صورت سنتی فقط دلار و یورو خریداری 
می کنند. ســایر ارزها معمولا به این دلیل که نرخ برابری آنها بالاتر از 
برابری اســتاندارد ناشی از کم بودن و رایج بودن به صرفه نیست و به 
عبارت دیگر مردم ترجیح می دهند، در ایران دلار خریداری و در خارج 

از کشور آن را به ارز مورد نظر خود تبدیل کنند.
وی گفت: ســاز و کار درســتی در کشــورمان بــرای خرید و فروش 
اســکناس های متفرقه وجود نــدارد و به دلیل اینکــه بانک مرکزی 
محدودیت هایی در نرخ ها وضع کرده، همکاران ما در صرافی های مجاز 
امکان خرید اسکناس ارزهای متفرقه را به قیمت های متعارف ندارند. 
دبیر کانون صرافان کشــور درباره ورود ارزهای تقلبی به کشور تاکید 
کرد: معمولا منشا دلارهای تقلبی، کشورهایی هستند که فعالیت های 
ترویستی دارند و برخی از کشورها برای تامین مالی اقدامات ترویستی 
از دلارهای تقلبی استفاده می کنند و دلار از این مبادی وارد کشورها 
می شــوند.   سلطانی زاده با بیان اینکه  قاعدتا خرید اسکناس جعلی و 
تقلبی از صرافی های غیرمجاز قابلیت پیگیری را ندارد چراکه مستنداتی 
وجود ندارد که این اسکناس ها از کجا خریداری شده است، گفت: در 
تمام صرافی های مجاز در سراسر کشور دستگاه های تشخیص اسکناس 
وجود دارد و اگر هموطنانمان از صرافی های مجاز نسبت به خرید ارز 
مورد نیاز خود اقدام کنند، به طور قطع ریسک دریافت اسکناس تقلبی 
آنها به صفر خواهد رسید. وی ادامه داد: تمام صرافی های مجاز قبل از 
فروش دلار و هرگونه ارزی، آن را با حضور مشــتری از طریق دستگاه 
تشخیص اسکناس، چک و بررسی می کنند و اسکناس هایی که تایید 
نشــوند از دستگاه عبور نمی کنند و اسکناس های تایید شده همراه با 
شماره سریال به مشتری تحویل داده می شود به همین دلیل احتمال 
دریافت اســکناس تقلبی از صرافی های مجاز صفر است. دبیر کانون 
صرافان کشــور با بیان اینکه به طور قطع این دلارهای تقلبی قاچاق 
بودند و امکان ورود دلارهای تقلبی از مبادی رسمی وجود ندارد، اظهار 
داشــت: جمع آوری دلارهای تقلبی از بازار کار ساده ای نیست چراکه 
معمولا دارنده دلار تقلبی که زیان دیده ســعی می کند این دلار را در 

یک معامله ای استفاده کند.

دبیر کانون بانک های خصوصی اعلام کرد

علت پایین بودن آمار پرداخت تسهیلات برخی بانک های خصوصی
در پی هشدار وزیر اقتصاد درباره عملکرد پایین برخی بانک های 
خصوصی در پرداخت تسهیلات در استان ها، دبیر کانون بانک ها 
و موسســات اعتباری خصوصی اعلام کرد: برخی از تســهیلاتی 
که به صنایع مســتقر در شهرســتان ها اعطا شده توسط شعب 
بانک های خصوصی در مراکز اســتان ها و به ویژه تهران بوده اما 
ممکن اســت این آمار در گزارش های تهیه شده مذکور گنجانده 
نشده باشد. به گزارش ایسنا، سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد 
و امور دارایی با ارســال نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی نسبت 
به انحراف چشــم گیر بانک های خصوصی در نسبت تسهیلات به 
ســپرده در استان ها هشــدار داد و گفت: بانک هایی که در اسرع 
وقت نسبت به ارتقای نسبت های تسهیلات به سپرده استانی خود 
به حداقل ۵۰ درصد اقدام نکنند، در مرحله نخســت اخطار داده 
شده و در صورت تداوم روند ناصحیح گذشته، بانک خاطی ملزم 
به تعطیلی شعب ناکارامد استانی خود شود. محمدرضا جمشیدی 
در گفت وگو با ایسنا در این باره اظهار کرد: این موضوع در جلسات 
قبلی شورای هماهنگی بانک های خصوصی نیز مطرح شده بود. 
یکی از دلایلی که ممکن است در این آمارها منظور نشده باشد، 

این است بسیاری از کارخانجات و صنایع در شهرستان ها هستند 
که تســهیلات برای ســرمایه در گردش، احیاء یا توسعه آن ها از 
مراکز برخی کلان شــهرها و به ویژه تهران پرداخت شــده است. 
وی افزود: تســهیلاتی که در اســتان تهران برای احیا و توسعه 
کارخانجات و صنایع از طریق تهران پرداخت شده در واقع برای 
صنایــع و طرح های اســتانی بوده و ممکن اســت این آمار جزو 
عملکرد بانک های اســتانی قید نشده باشد. دبیر کانون بانک ها و 
موسســات اعتباری خصوصی اعلام کرد: بر این اساس مقرر شد 
که در پرداخت اینگونه تســهیلات به گونه ای عمل شــود که در 
گزارش عملکرد استان های مختلف نیز محاسبه شود تا این آمار 
اصلاح شــود. از سوی دیگر آنطور که برخی بانک های خصوصی 
مطرح کرده اند یکی دیگر از عوامل پایین بودن نسبت تسهیلات 
به ســپرده در برخی استان ها این است که در این استان ها برای 
پرداخت تســهیلاتی مانند تسهیلات جهش مسکن، مشتری به 
بانک های خصوصی معرفی نشده است و همین مساله سبب شده 

تا این آمار پایین بیاید.

ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی با بیان 
برای  واریزی  تراکنش هــای  اینکه مجموع 
۱۲۳ اینفلوئنســر در ســال ۱۴۰۰ بیش از 
۲.۳ هزار میلیارد تومان بوده  اســت، گفت: 
برای ایــن افراد حــدود ۱۷ میلیارد تومان 
مالیات تشخیص داده شــده که ۲۳ نفر از 
اینفلوئنسرها این مالیات را پذیرفتند. مهدی 
موحــدی بک نظر در گفت وگــو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا درباره روند مالیات ستانی از 
اینفلوئنسرها و آخرین اطلاعات از شناسایی 
اینفلوئنسر های مشمول مالیات اظهار داشت: 

براساس یکی از احکام بودجه ای سازمان مالیاتی مکلف 
شد از یکســری از افرادی که به عنوان اینفلوئنسر با 
دنبــال کننده بالای ۵۰۰ هزارمالیــات دریافت کند، 
طبق بند ز تبصره ۶ قانون بودجه ســال ۹۹، سازمان 
امور مالیاتی مکلف شــد کاربران دارای بیش از ۵۰۰ 
هزار دنبال کننده رســانه های کاربر محور که از محل 
درآمد تبلیغات، مشــمول مالیات بر درآمد شــدند را 
شناسایی و از آنها مالیات ستانی کند که دستورالعمل 
اجرایی مرتبط با آن هم نگارش و تدوین شــد. وی با 
بیان اینکه از همان سال مالیات ستانی از اینفلوئنسرها 
در دســتور کار سازمان امور مالیاتی قرار گرفت، ادامه 
داد: اداره کل امور مالیات مودیان متوســط در تهران 
اینفلوئنسرهای مشمول مالیات دهی  مامور شناسایی 
شــد و این اداره وضعیت اظهارنامه های ســال ۹۹ و 
۱۴۰۰ این اینفلوئنســرها با دنبال کننده بالای ۵۰۰ 
هزار را مورد بررســی قرار داد و در نهایت ۵۵۱ کاربر 

و فعال مجازی دارای بیش از ۵۰۰ هزار دنبال کننده 
شناسایی شدند که مشمول مالیات بر درآمد می شدند.     
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: برخی از این 
افراد در فضای مجازی شناسه هویتی تعریف شده ای 
نداشتند با اسامی مستعار و متفاوت از شناسه هویتی و 
مشخصات سجلی خودشان در رسانه های کاربر محور 
فعالیت داشتند. طبیعتا برای شناسایی هویت این افراد 
و میزان درآمد آنها، لازم به شناسایی هویت اصلی این 
افراد بود بنابراین شرکت های واسطی که تبلیغاتی برای 
این افراد جذب می کردند، باید شناسایی می شدند تا به 
هویت اصلی و شماره حساب بانکی این افراد دسترسی 
پیدا کنیم. موحدی بک نظر با اشــاره به شناســایی 
اینفلوئنسرها مشمول دریافت مالیات تاکید کرد: تعداد 
قابل توجهی از این افراد تا به امروز شناسایی شده اند و 
برای ۱۲۳ اینفلوئنسر که درآمد قابل توجهی داشتند، 
درآمد تشخیصی صادر شده است. وی افزود: تراکنش ها 

و حســاب هایی این افراد شناسایی شدند و 
تقریبا مجموع تراکنش هــای واریزی برای 
این ۱۲۳ اینفلوئنســر در سال ۱۴۰۰ بیش 
از ۲.۳ هزار میلیارد تومان بوده  است. معیار 
تشخیص درآمد اینفلوئنسرها لزوما واریزی 
به حســاب بانکی آنها نیست و توانستیم از 
طریق شرکت های واسط تبلیغاتی این افراد 
را شناســایی کنیم.   ســخنگوی سازمان 
امور مالیاتی گفــت: همچنین در این بین 
۶۲۸ بلاگر و اینفلوئنســر مورد شناســایی 
قرار گرفتند اما هنوز اظهارنامه ای ندارند و 
برای آنها باید اظهارنامه برآوردی تولید شود و تا امروز 
برای حدود ۳۰۰ نفــر از این افراد اظهارنامه براوردی 
تولید شده و قرار بر این است، اطلاع رسانی های لازم 
انجام شــود تا مالیات به حق این افراد شناسایی شود. 
موحدی بک نظر در پاســخ به این سوال که فعالان در 
پلتفرم روبیکا هم مشمول مالیات خواهند شد، گفت: 
روبیکا پلتفرم جدیدی است و تعداد دنبال کننده ها در 
این پلتفرم  به ۵۰۰ هزار نفر نمی رســد و افرادی که 
درآمد آنها شناسایی شده در پلتفرم های خارجی مانند 
اینســتاگرام فعالیت داشتند. وی درباره میزان وصول 
مالیات از ۱۲۳ اینفلوئنسر شناسایی شده اظهار داشت: 
صررفا برای تعداد ۱۲۳  اینفلوئنســر شناسایی شده 
حدود ۱۷ میلیارد تومان مالیات تشــخیص داده شده 
که ۲۳ نفر از اینفلوئنسرها این مالیات را  پذیرفتند و 

در قالب توافق ماده ۲۳۸ مالیات را می پردازند.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی در گفت وگو با ایلنا:

۱۲۳ اینفلوئنسر ۲.۳ هزار میلیارد درآمد داشتند

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار گفت:تاکنون مصوبه ای مبنی بر افزایش نرخ خوراک و گاز صنایع به سازمان بورس واصل نشده است. 
به گزارش ایلنا، ولی اله جعفری مدیر نظارت بر ناشــران ســازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص تصویر منتشــر شده از مصوبه هیات وزیران در فضای 
مجازی در ارتباط با نرخ گاز خوراک پتروشیمی ها و سوخت صنایع در سال ۱۴۰۲ اظهار کرد: تاکنون مصوبه ای مبنی بر افزایش نرخ خوراک و گاز صنایع 
به سازمان بورس واصل نشده است. وی تشریح کرد: پس از انتشار تصویر مصوبه هیات وزیران، به استناد دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات، با ناشران 
بورسی مکاتبه شد، اما با توجه به اطلاعیه های منتشر شده از سوی تعدادی از ناشران، آن ها نیز اعلام کردند تاکنون مصوبه مذکور بدستشان نرسیده است. مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس 
تاکید کرد : مطابق دســتورالعمل اجرایی افشــای اطلاعات، ناشران مسئولیت شفاف سازی در مورد شایعات و همچنین افشای اطلاعات با اهمیت را برعهده دارند؛ در صورتی که ناشر مصوبه مذکور 
را دریافت کرده باشد، باید بلافاصله آثار مالی آن بر عملکرد سال ۱۴۰۲ را مشخص و جهت استحضار سهامداران افشا کند. جعفری با اشاره به اقدامات سازمان بورس در خصوص پیگیری اصلاح 
قیمت گاز خوراک و سوخت شرکت های پتروشیمی بیان کرد: سازمان بورس مکاتباتی را با مراجع ذی صلاح در خصوص ضرورت اصلاح فرمول تعیین قیمت خوراک گاز و سوخت داشته است؛ در 
این راستا، سازمان بورس جلساتی را با حضور ارکان بازار، کانون ها و نمایندگان ذی نفعان بازار برگزار کرد و جمع بندی های کارشناسی سازمان در خصوص لایحه بودجه به دولت منعکس شد. وی 
افزود: از موارد مهم در این جمع بندی ها موضوع نرخ گاز طبیعی بود که پیشنهاد سازمان مبنا گرفتن فرمول با لحاظ تعدیلات لازم بود، چراکه بر این اعتقاد بودیم قیمت هاب های مصرفی نمی تواند 
مبنای معقولی برای نرخ گاز طبیعی در کشور باشد. جعفری  گفت: تبصره ماده یک بخش الف قانون الحاق ۲ نیز تأکید دارد، قیمت خوراک گاز باید به گونه ای باشد که ایجاد انگیزه و امکان جذب 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی را داشته باشد؛ از این رو پیشنهاد سازمان بورس مبنی بر لزوم اصلاح فرمول قیمت گاز طبیعی و اجتناب از تعیین قیمت ثابت به مراجع ذی ربط ارسال شده است.

مدیر نظارت بر بورس ها سازمان بورس گفت: باتوجه به ابلاغیه اخیر معاون اول رئیس جمهور و افزایش ظن معاملات مبتنی بر اطلاعات نهانی حوالی 
تاریخ صدرالاشاره، پس از استعلام و دریافت اسامی مطلعان از تصمیم نرخ خوراک و اشخاص تحت تکفل آن ها به عنوان دارندگان اطلاعات نهانی، در 
بازه زمانی فوق معاملات اشخاص معرفی شده بررسی و در صورت مشاهده کوچکترین تخلف، به  نحو مقتضی مورد پیگیری و رسیدگی قرار می گیرد. 
به گزارش ایلنا، امیرمهدی صبائی مدیر نظارت بر بورس ها سازمان بورس و اوراق بهاداگفت: در چارچوب نظارت معمول و طبق رویه های نظارتی، از 

تاریخ ۱۷ اردیبهشت ماه تاکنون، چندین پرونده معاملات مبتنی بر اطلاعات نهانی، پیش دستی در معاملات و سواستفاده مربوط به اشخاص حقوقی، شناسایی شده و در جریان رسیدگی است. 
وی افزود: تمامی این تخلفات به دلیل انتقال منافع بین اشخاص دارای سطح اهمیت بالا بوده و به هیچ  وجه شامل تخلفات با درجه اهمیت پایین تر همانند رنج کشی و سفارش چینی نیست، 
بلکه مربوط به اشخاص حقوقی و سواستفاده اشخاص حقیقی مرتبط با آن شخص حقوقی و معاملات مبتنی بر اطلاعات نهانی و انتقال منافع فی مابین آن ها است. صبایی در ادامه مطرح کرد: 
باتوجه به ابلاغیه اخیر معاون اول رئیس جمهور و افزایش ظن معاملات مبتنی بر اطلاعات نهانی حوالی تاریخ صدرالاشاره، پس از استعلام و دریافت اسامی مطلعان از تصمیم نرخ خوراک و 
اشخاص تحت تکفل آن ها به عنوان دارندگان اطلاعات نهانی، در بازه زمانی فوق معاملات اشخاص معرفی شده بررسی و در صورت مشاهده کوچکترین تخلف، به  نحو مقتضی مورد پیگیری 
و رسیدگی قرار می گیرد. وی بیان کرد: این تخلفات به صورت خودکار و به وسیله هشدارهای بسته جدید نظارتی هوشمند کشف می شود؛ لذا در شناسایی و رسیدگی به این تخلفات، هیچ 
محدودیت و خط قرمزی وجود ندارد.مدیر نظارت بر بورس ها سازمان بورس تشریح کرد: با توجه به قوانین و مقررات، تا پایان زمان مراحل رسیدگی، امکان افشای هویت اشخاص متخلف میسر 

نیست اما با توجه به مفاد دستورالعمل بند چ ماده ۳۶ قانون احکام دائمی )که در آبان سال گذشته مصوب و لازم الاجرا شد(، در صورت صدور رای قطعی، اسامی متخلفان منتشر می شود.

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس:

مصوبه ای مبنی بر افزایش نرخ خوراک به دست ناشران بورسی 
نرسیده است

مدیر نظارت بر بورس ها:

تمامی معاملات ۱۷ اردیبهشت بررسی می شود
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گزیده خبر

آخرین وضعیت سدها با آغاز 
تابستان

میزان ورودی آب به ســدهای کشور تا دهم خردادماه معادل ۳۵ میلیارد و 
۸۴۰ میلیون متر مکعب بوده که این عدد در مقایســه با ســال گذشته که 
عددی معادل ۲۷ میلیارد و ۸۶۰ میلیون متر مکعب بوده ۲۹ درصد افزایش 
داشته است. به گزارش ایسنا، بر اساس آخرین آمار اعلام شده در خصوص 
وضعیت بارش ها و مخازن سدهای کشــور، اخیر میزان خروجی از مخازن 
سدهای کشــور در این تاریخ ۲۴ میلیارد و ۷۸۰  میلیون متر مکعب ثبت 
شــده که این عدد در قیاس با سال گذشته که عددی معادل ۲۱ میلیارد و 
۹۹۰ میلیون متر مکعب بوده بیانگر افزایش ۱۳ درصدی اســت. در شرایط 
کنونــی حجم آب موجود در مخازن ۳۰ میلیارد و ۱۱۰ میلیون متر مکعب 
ثبت شــده که نســبت به سال گذشــته که عددی معادل ۲۵ میلیارد و ۵ 
میلیون متر مکعب بوده ۲۰  درصد رشــد داشته و درصد پرشدگی مخازن 
سدهای کشور به عدد ۶۱ درصد رسیده است. وضعیت سدهای مهم )شرب  
- کشــاورزی( بیانگر این اســت که در ۲۸ سد درصد پرشدگی بیش از ۵۰ 
درصد اســت به طوری که ۱۳ ســد دریاچه ارومیه ۵۶ درصد، سد زنجیره 
کارون ۹۱ درصد و سد دز ۹۴ درصد  و سد جره استان خوزستان ۸۲ درصد 
آب دارند همچنین در سد شهید قنبری استان آذربایجان غربی ۵۲ درصد، 
سد جگین اســتان هرمزگان ۹۵ درصد پر هستند. سد تالوار استان زنجان 
۹۹ درصد، سد رودبار استان لرستان ۱۰۰ درصد، سد درودزن، ملاصدرا ۵۴ 
درصد و سد سلمان فارسی استان فارس ۶۴ درصد پرهستند. همچنین در 
استان کرمانشاه نیز سد داریان ۹۷ درصد و در استان سیستان و بلوچستان 
سد پیشــین ۸۳ درصد و سد ریزدان ۷۴ درصد و سد خیرآباد ۶۱ درصد و 
سد ماشکید اولیا استان سیستان و بلوچستان ۵۹ درصد پر هستند. همچنی 
سد کمال صالح استان مرکزی ۵۰ درصد، سد ایلام ۹۱ درصد، سد گاوشان 
استان کرمانشاه ۵۱ درصد، سد سلمان فارسی استان فارس ۶۴ درصد، سد 
آزاد کردستان ۸۱ درصد، سد قشلاق استان کردستان ۸۲ درصد پر هستند.

همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۲۰۴.۵ میلی متر بوده که 
این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره مشابه درازمدت ۲۳۷.۴ میلی متر 
۱۴ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته که عددی معادل 

۱۸۴.۷میلی متر بوده ۱۱ درصد افزایش را نشان می دهد.

قرارداد احداث  نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ 
مگاواتی در یزد امضا شد

مدیر عامل چادرملو گفت: چادرملو بر پایه قانون رفع موانع تولید برنامه دارد 
که ۱۰۰ مگاوات نیروگاه خورشــیدی در زمینی به مساحت ۲۰۰ هکتار در 
اشکذر یزد اجرایی کند.به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، امیرعلی طاهرزاده 
در مراسم امضای قرارداد احداث نخستین نیروگاه ۱۰۰ مگاواتی بین ساتبا 
و چادرملو اظهار داشت: سیاســتهای کلی کشور توجه به اقتصاد غیرنفتی 
است، بخش معدن بواســطه نیروی انسانی ارزان و دسترسی به آبهای آزاد 
مزیت هایی دارد و چادرملو نیز همســو با این سیاست در حال حرکت بوده 
و در بخش تولید و طرح توسعه فعالیت دارد و مهمترین تولیدکننده زنجیره 
فولاد کشور است. وی افزود: در بخش های توسعه ای ۲۶ طرح با ۴ میلیارد 
یورو سرمایه گذاری در حال اجرا است.  مدیر عامل شرکت چادرملو با بیان 
اینکه توسعه کشور یک تکلیف و  ضرورت است، افزود: پیش نیاز زیرساخت 
اصلی توسعه انرژی  برق است. وی با بیان اینکه توجه به انرژی پاک ضرورت 
بخش های مختلف است، افزود: در این راستا چادرملو بر پایه قانون رفع موانع 
تولید برنامه دارد که ۱۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی در زمینی به مساحت 
۲۰۰ هکتار در اشکذر یزد اجرایی کند که بزرگ ترین نیروگاه تجدیدپذیر یزد 
محسوب می شود. طاهرزاده رقم سرمایه گذاری این نیروگاه ۱۰۰ مگاواتی 
را ۶۰ میلیون یورو عنوان کرد. وی گفت: با اجرایی شــدن این پروژه ۱۹۰ 
میلیون کیلو وات ساعت تولید برق، ۵۵ میلیون متر مکعب صرفه جویی در 
مصــرف گاز، ۴۵ هزار متر مکعب صرفه جویی در مصرف آب، جلوگیری از 
تولید ۱۸۰۰ تن NOX و جلوگیــری از تولید ۱۱۵ هزار تن گاز گلخانه ای 
خواهیم داشــت. وی یادآور شد: این پروژه طی مدت ۲۴ ماه اجرایی خواهد 

شد.

بازگشایی کانال های دیپلماتیک تهران-ریاض 
میادین مشترکی نفتی را به کجا می رساند؟

را  بتواند تحریم ها  ایران  اگر 
لغو کند، به سیســتم بانکی 
جهانی یعنی FATF بپیوندند، 
اقتصاد را شفاف کند، دست 
اقتصاد  از  کاسبان تحریم را 
خرد و کلان و انرژی کشور 
کوتاه و مافیا را از بین ببرد، 
آنگاه می تواند شــریک پیدا 

کرده و مستقیما در میادین مشترک حضور فعال داشته باشد. محمود خاقانی در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره همکاری ایران و عربستان در میادین 
مشترک نفتی باتوجه به رویکردهای مثبت سیاسی اخیر دو کشور اظهار داشت: 
همکاری دو کشور در حوزه نفت و گاز میادین مشترک بستگی به این دارد که در 
دیپلماسی انرژی چه اهدافی را تعریف و در اولویت قرار دهیم، اکنون دو کشور  با 
وساطت چین تفاهم و گفت وگو کردند و بنا بر این است که کانال های دیپلماتیک 
بین ریاض و تهران را باز کنند ولی این بدان مفهوم نیست که اختلافات نظر بین 
دو کشور کاملا برطرف شده باشــد. وی افزود: هنوز مسائل مختلف در سوریه، 
یمــن و عراق ادامه دارد و علاوه بر آن گروه های دلواپس در تهران و واشــنگتن 
سعی دارند تفاهم بین دو کشــور را تحت تاثیر قرار داده و ملغی کنند طبیعی 
اســت که تا این تفاهم صورت نگیرد و ســرانجام برجام مشخص نشود اختلاف 
نظرهای ایران و عربســتان به وقوت خود باقی اســت و توسعه همکاری در این 
گونه میادین نیز به عقب می افتد. در ساختار غیرشفاف اقتصاد خرد و کلان ایران 
و مهم تــر اقتصاد انرژی منافع گروه خاصی نیز ایجاب می کند که بر منابع مالی 
دولت فشــار وارد کنند و به مسیری هدایت کنند که خودشان بهره ببرند. این 
کارشناس مسائل انرژی تصریح کرد: در حال حاضر منافع میان مدت و بلندمدت 
آل سعود، کویت و امارات در این است که با ایران تعامل و همکاری داشته باشند 
آنها از ایران سرمایه گذاری نمی خواهند چون می دانند ایران بودجه ندارد، اما اگر 
به لحاظ سیاسی همکاری کنند در حوزه اقتصادی و بخصوص انرژی نیز راه باز 
می شود که البته شرایطی دارد که مهم ترین آن حل مباحث تحریمی است. وی 
گفت: اکنون ایران با ناترازی عرضه گاز و بنزین مواجه است و صنعت نفت و گاز 
با کمبود بودجه و ســرمایه گذاری دست به گریبان است، جبران ناترازی گاز به 
۸۰ میلیارد دلا ســرمایه نیاز است ایران اکنون توانایی ندارد که از نظر فناوروی 
و ســرمایه خود را در توسعه میادین درگیر کند آنچه ایران باید با این کشورها 
تفاهم کند در میزان سهمی است که هر کشوری دارد، در همکاری با کشورهای 
همسایه در میادین مشترک کشورهایی مثل عربستان شریک خارجی، مشتری، 
ســرمایه و فناوری دارند و می توانند سهم خودشان بابت سرمایه گذاری، فروش 
و آوردن شــریک خارجی را بردارند و آنچه نصیب ایران می شود سهمی از حق 
مالکیت میدان است. خاقانی تاکید کرد: اگر ایران بتواند تحریم ها را لغو کند، به 
سیستم بانکی جهانی یعنی FATF بپیوندند، اقتصاد  را شفاف کند، دست کاسبان 
تحریم را از اقتصاد خرد و کلان و انرژی کشور کوتاه و مافیا را از بین ببرد، آنگاه 
ایران هم می تواند شریک پیدا کرده و مستقیم در این میادین حضور فعال داشته 
باشــد.  وی درباره توسعه مشترک میدان آرش بیان داشت: اولین بار این ایران 
بود که در این میدان حفاری را آغاز کرد و به دلیل اینکه ایران در شرایط خوبی 
بود، کویت ادعای خاصی نداشــت تا اینکه امکانات ایران ضعیف شد و عملیات 
متوقف و میدان رها شــد، اکنون کویت در شرایط بهتری است و عربستان هم 
که صاحب سرمایه است، بنابراین دو کشور باهم مذاکراتی داشتند که میدان را 

مشترکا توسعه دهند.

دشمن شماره یک صعود قیمت نفت
قیمت نفت امسال برای پیشروی بیشــتر، تقلا خواهد کرد زیرا 
موانع اقتصادی جهانی، رشد قیمت ناشی از احیای چین و کاهش 
تولید اوپک پلاس را ســرکوب خواهد کرد. به گزارش ایسنا، در 
نظرســنجی رویترز از ۳۷ اقتصاددان و تحلیلگر،  میانگین قیمت 
هر بشکه نفت برنت در سال میلادی جاری، ۸۰ دلار و سه سنت 
پیش بینی شــد که پایین تر از قیمت ۸۴ دلار و ۷۳ سنت پیش 
بینی شده در نظرسنجی ماه مه بود. قیمت نفت برنت که قیمت 
پایه بازار جهانی اســت، از ابتدای سال ۲۰۲۳ تاکنون، حدود ۱۳ 
درصــد نزول کرده و اکنون حدود ۷۵ دلار در هر بشــکه معامله 
می شــود. میانگین قیمت هر بشکه نفت برنت در سه ماهه سوم، 
۸۳ دلار و ۲۸ ســنت و در دو ســه ماهه بعــدی، بالای مرز ۸۶ 
دلار پیش بینی شد. میانگین قیمت هر بشکه نفت وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا در ســال میلادی جاری، ۷۸ دلار و ۳۸ سنت 
پیش بینی شــد که پایین تر از پیش بینی قیمت ۷۹ دلار و ۲۰ 
سنت در ماه قبل است. اوله هانسن، مدیر استراتژی کالای ساکسو 
بانک در این باره گفت: سه ماهه سوم، سه ماهه مهمی خواهد بود 
زیرا رشد قوی تقاضا که از سوی اوپک و آژانس بین المللی انرژی 
پیش بینی شــده است، باید به ثمر بنشــیند تا از تحمیل فشار 
نزولی بیشــتر بر قیمت ها جلوگیری کند.بانک آمریکایی گلدمن 
ساکس هم هفته گذشته پیش بینی کرد افزایش نرخ بهره، مانع 
ســنگینی می کند، برخی از تحلیلگران انتظار دارند قیمت نفت نرخ هــای بهره و آمار اقتصادی ضعیف چیــن، بر بازارهای نفتی پایداری برای رشــد قیمت نفت خواهد بود. اما هر چند افزایش 

از تدابیر محــرک مالی و محدودیت عرضه اوپک پلاس، حمایت 
شود.آژانس بین المللی انرژی اوایل ماه جاری اعلام کرد که توافق 
عرضه اوپک پلاس، چشم انداز قیمت بالاتر نفت را تقویت کرده 
اســت و شرکت آرامکوی ســعودی هم پیش بینی کرد تقاضا از 
ســوی چین و هند، ریسک رکود در کشــورهای توسعه یافته را 
خنثی خواهد کرد. به گفته ایان مور، دستیار تحقیقاتی ارشد در 
شرکت برن اشتاین، هر چند بعضی از سرمایه گذاران، از بازگشایی 
اقتصاد چین به صورت کلی مایوس شده اند، نشانه اندکی از ضعف 
تقاضای چین برای نفت وجود داشته است. طبق این نظرسنجی، 
تقاضای جهانی برای نفت بین یک تا دو میلیون بشــکه در روز 
رشــد خواهد کرد. پنج تحلیلگر هم کمبود عرضه در نیمه دوم 
سال ۲۰۲۳ را پیش بینی کردند.این کمبود در حالی روی می دهد 
که طبق آمار رفینیتیو آیکان، صادرات نفت دریابرد روسیه در ماه 
مه، به بالاترین رکورد چهار ســاله رسیده است.به گفته جیووانی 
اســتانوو، تحلیلگر شرکت یو بی اس، وقتی این کمبودها در آمار 
ذخایر نفت در خشــکی، نمود بیشتری پیدا کند، قیمت ها بالاتر 
خواهد رفت.شرکت کنندگان در نظرسنجی رویترز، موافق بودند 
کــه اعضای اوپک، اقداماتی را برای حفظ کف قیمت نفت در ۸۰ 

دلار، انجام خواهند داد.

معاون طرح و توســعه شــرکت برق 
منطقه ای تهران گفت: ترانسفورماتور 
اول پســت ۶۳.۲۰ کیلوولت مولوی 
با هدف تامین بــار مورد نیاز منطقه 
و افزایش تاب آوری شــبکه و جبران 
کمبود بار منطقــه در زمان های اوج 
بار و ترانسفورماتور اول پست ۶۳.۲۰ 
کیلوولت دپو، با هدف افزایش قابلیت 
اطمینان و پایداری شــبکه و کاهش 
پســت های  ترانســفورماتور های  بار 
اطراف، برقدار و تحویل موقت شدند. 
مشــکل افت ولتاژ بازار پایتخت رفع 
شــد/ چگونــه ۲۰ برابــر تعرفه برق 
بگیریم؟ احمد حکمت پور در  پاداش 
گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی ایلنا 
درباره مشکل افت فشــار در منطقه 
بازار اظهار داشــت: بــا توجه به افت 
ولتــاژ در منطقه بازار تهــران و الزام 
افزایش  بار پست های مجاور،  کاهش 
ظرفیــت ترانســفورماتور ها از ۳۰ به 
۴۰ در دســتور کار قرار گرفته و یک 
دستگاه ترانســفورماتور ۳۰ مگاولت 
آمپری از پســت جمع آوری شده و 
ترانســفورماتور ۴۰ مگاولــت آمپری 
جدید نصب و برق دار و بارگیری شده 
اســت. وی افزود: با توجه به تعویض 
فیدر ترانسفورماتور ها به ۱۶۰۰ آمپر، 
محدودیــت بارگیری برطرف شــده 
و بهــره بــرداری از این طــرح تأثیر 
به ســزایی در تقویــت و کاهش افت 
ولتاژ منطقه داشــته است. به علاوه، 
ترانسفورماتور قدیمی با تلفات بالا با 
ترانســفورماتور جدید با تلفات پایین 
تعویض شــده اســت.  معاون طرح و 
توسعه شــرکت برق منطقه ای تهران 
تصریح کرد: در این طرح دو دستگاه 
ترانســفورماتور ۳۰ مگاولــت آمپــر 
دمونتاژ و از محل پســت خارج شده 
و به انبار برق تهران منتقل شــده اند 
و متعاقباً دو دســتگاه ترانسفورماتور 
۴۰ مگاولت آمپر در محل پست نصب 
خواهند شد. برای اجرای طرح، در دو 
مرحله خاموشی دو ماهه برنامه ریزی 
ترانسفورماتور  شده بود که خاموشی 
اول اعمال شــد و پیمانکار طرح پس 

از دمونتاژ ترانسفورماتور ۳۰ مگاولت 
آمپر اول، نسبت به تقویت فونداسیون 
ترانسفورماتور  نصب  و  ترانسفورماتور 
۴۰ مگاولــت آمپر، مونتاژ آن، تقویت 
بی ترانس، تقویــت فیدر های ورودی 
باسبار ۲۰ کیلوولت از ۱۲۵۰ آمپری 
بــه ۱۶۰۰ آمپر اقدامات لازم را انجام 
داده و در نهایــت بخــش اول طرح 
یعنــی ترانســفورماتور اول برقدار و 
تحویل موقت شــد. وی هدف اصلی 
از اجــرای این طرح را تامین بار مورد 
نیــاز منطقــه و افزایش تــاب آوری 
شــبکه اعلام و خاطرنشــان کرد: با 
ترانســفورماتور ها  ظرفیت  افزایــش 
و تقویت ترانســفورماتور های پســت 
بدون خاموشــی صد درصد پســت، 
احتمال خاموشی در زمان های پیک 
ترانســفورماتور های  بار  و  بار کاهش 
پست های اطراف نیز کاهش می یابد. 

حکمت پــور از این طــرح به عنوان 
یکی از راه حل هــای افزایش قابلیت 
اطمینان و پایداری شــبکه یاد کرد 
و گفــت: همچنین، اجــرای طرح در 
حداقل زمان و با استفاده از تجهیزات 
موجــود در انبار، نیز هــدف دیگری 
از این طرح محســوب می شــود. وی 
همچنین در خصوص پست دپو افزود: 
به منظور افزایش ظرفیت پست فوق 
توزیــع دپو، پس از مبادله قرارداد، دو 
دستگاه ترانســفورماتور مگاولت آمپر 
۳۰ را از محل پست خارج کرده و به 
جای آنها، دو دســتگاه ترانسفورماتور 
۴۰ مگاولت آمپر را نصب شد. معاون 

طرح و توســعه شــرکت برق منطقه 
ای تهــران ادامه داد: برای اجرای این 
طرح، دو مرحله خاموشــی دو ماهه 
برنامه ریزی شــده بود، که خاموشی 
ترانســفورماتور اول انجام شد و پس 
از دمونتاژ ترانسفورماتوراول، پیمانکار 
پــروژه اقدامــات لازم را برای تقویت 
نصب  ترانســفورماتور،  فونداســیون 
آن،  مونتاژ  جدیــد،  ترانســفورماتور 
تقویــت تجهیزات HV بــی ترانس، 
تقویت فیدر های ورودی باســبار ۲۰ 
کیلوولــت از ۱۲۵۰ آمپری به ۱۶۰۰ 
آمپر و ســایر اقدامــات لازم را انجام 
داد. در نهایــت، بخــش اول پــروژه 
یعنی ترانســفورماتور اول روز بیس و 
ســوم خرداد برقدار شد. وی گفت: با 
توجه به مســتمر بودن پیگیری های 
وزارت صنایــع درخصوص برق پایدار 
مراکز صنعتی، افزایش ظرفیت پست 

برقی به دستور کار قرار گرفته است. 
افزایــش ظرفیت  این طرح شــامل 
از ۳۰ بــه ۴۰ مگاولت آمپــر و رفع 
ترانســفورماتور  بارگیری  محدودیت 
سوم پســت است.  حکمت پور افزود: 
به دلیل اهمیت این طرح برای شرکت 
توزیع، برقــداری آن جزو اولویت های 
اول بوده اســت. علت اصلی افزایش 
بار، رشــد مراکز صنعتــی در منطقه 
اطراف پست اســت.  به گفته وی؛ با 
افزایش ظرفیت پست برقی و تقویت 
ترانســفورماتور های پست در منطقه، 
بــار مورد نیاز منطقه تامین شــده و 
احتمال خاموشــی در زمان پیک بار 

کاهش یافته اســت. همچنین، با رفع 
ترانســفورماتور  بارگیری  محدودیت 
سوم پســت و افزایش ظرفیت فیدر 
ترانســفورماتور های  بــار  ترانــس، 
یافته  نیز کاهش  اطراف  پســت های 
است. این مقام مسئول در شرکت برق 
منطقه ای تهران در ادامه درباره طرح 
ملی پاداش مشترکان خوش مصرف 
نیز، افزود: امسال هم وزارت نیرو علاوه 
بر اینکه به وعده خود در همان سال 
جامعه عمل پوشانیده، با افزایش چهار 
برابری پاداش ســال گذشته، شرایط 
همراهی بیشــتر مردم را در تابستان 
امســال فراهم آورده است. وی گفت: 
نکته ای که در این میان اهمیت دارد 
تاثیر مستقیم این پاداش بر مشترکان 
خانگی و مزایای غیرمستقیم بر سایر 
مشترکان از جمله صنایع کشور است.  
حکمت پور افزود: در این طرح میزان 
پاداش در نظر گرفته شــده بسته به 
میزان مصــرف برق متفاوت اســت. 
کســانی که در زیر الگو، مصرف خود 
را کاهــش دهنــد تا ۲ هــزار تومان 
بــرای کاهش هر کیلو وات ســاعت 
مصرف برق یعنی تــا ۲۰ برابر تعرفه 
برق پاداش دریافت  می  کنند. بنابراین 
مشــترکان برق در مناطــق عادی با 
قــرار دادن کولر آبی روی دور کند تا 
۱۵۰ هزار تومان و در مناطق گرمسیر 
با خاموش کردن یــک کولر گازی تا 
یــک میلیون تومان پــاداش دریافت 
کنند. وی ادامه داد: پیشنهاد پاداش 
چشمگیر، مشترکان را ترغیب می کند 
کــه در مصرف خود دقت کنند و این 
گونه علاوه بر اینکه مشــترکان بدون 
تاخیر، نتیجه همراهی خود را در قالب 
پاداش نقدی می بینند، سایر مشترکان 
به خصوص صاحبان صنایع که چرخ 
صنعت و رونــق اقتصاد به واســطه 
همت آنان در جریان است می توانند 
از ظرفیت های صرفه جویی شده برای 
رونق و آبادانی میهن استفاده کنند. در 
نتیجه مزیت پرداخت این پاداش صرفا 
متوجه مشترکان خانگی نبوده و کل 

کشور از آن بهره می برند.

مشکل افت ولتاژ بازار پایتخت رفع شد

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از افزایش ۲۰۰ مگاولت آمپری ظرفیت پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک 
خبر داد. محمود دشــت بزرگ در گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: ترانس ســوم انتقال پست ۴۰۰ به ۱۳۲ کیلوولت باغملک با 
ظرفیت ۲۰۰ مگاولت آمپر به بهره برداری رســید. وی با بیان اینکه ارزش ســرمایه گذاری این پروژه ۳۱۵ میلیارد تومان است، 
افزود: پســت ۴۰۰ کیلوولت باغملک پیش از این ۴۰۰ مگاولت آمپر ظرفیت داشت که با افزایش ظرفیت ۲۰۰ مگاولت آمپری 
جدید، به ۶۰۰ مگاولت آمپر رسیده است. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه ۶۰۰ مگاولت آمپر حداکثر 
ظرفیت یک پست انتقال است، تصریح کرد: با افزایش ظرفیت جدید در این پست، درصد بارگیری از ترانس های منطقه کاهشی 
شده است و ریسک بهره برداری کاهش قابل ملاحظه ای پیدا می کند. دشت بزرگ با اشاره به اینکه پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک 
یک سرمایه زیرساختی بزرگ برای منطقه است، عنوان کرد: وقتی چنین پستی در یک منطقه در مدت زمان کوتاه افزایش ظرفیت حداکثری پیدا می کند، قدرت 
مانور بهره برداری شبکه به شدت افزایش پیدا می کند و در نتیجه باعث پایداری شبکه برق خواهد شد. وی افزود: افزایش ظرفیت این پست باعث تامین بار موردنیاز 
شهرســتاهای باغملک، ایذه، صیدون، رامهرمز، هفتکل، رامشــیر و شرکت های صنعتی منطقه شامل سیمان کارون و خوزستان خواهد شد. مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان با بیان اینکه افزایش ظرفیت پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک یکی دیگر از ماموریت های ویژه وزارت نیرو به این شرکت بوده است، بیان کرد: تمام 
تلاش ما این است که با افزایش ظرفیت و بهینه سازی شبکه، برق پایداری برای مردم تامین شود اما با توجه به شدت گرما و افزایش مصرف، یکی از مهم ترین مواردی 

که می تواند پایداری شبکه برق را تضمین کند و حوادث را کاهش دهد رعایت الگوی مصرف از سوی مشترکان است.

تقاضای جهانی انرژی در سال ۲۰۲۲، حدود یک درصد افزایش داشت. با این حال، رشد بی سابقه انرژی های تجدیدپذیر به ویژه توسعه ظرفیت 
برق خورشیدی و بادی، تغییری در سهم غالب سوخت های فسیلی در عرضه انرژی جهان، با سهم ۸۲ درصد ایجاد نکرده است. به گزارش ایلنا 
به نقل از مدیریت کل امور اوپک و روابط با مجامع انرژی وزارت نفت، بر اســاس گزارش بررســی آماری انرژی جهان، تقاضای جهانی انرژی در 
سال ۲۰۲۲ حدود یک درصد افزایش یافت و رشد بی سابقه انرژی های تجدیدپذیر، تغییری در سلطه سوخت های فسیلی بر عرضه انرژی جهان، 
با ســهم ۸۲ درصد ایجاد نکرد. در این گزارش تأکید شده که با وجود بزرگ ترین افزایش ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه توسعه ظرفیت 

برق خورشیدی و بادی، در مجموع به میزان ۲۶۶ گیگاوات، همچنان نفت، گاز و زغال  سنگ سهم بیشتری در تأمین افزایش تقاضای جهانی انرژی در سال ۲۰۲۲ داشته اند. سال گذشته 
بازارهای انرژی با آشفتگی همراه شد و قیمت گاز و زغال  سنگ در اروپا و آسیا به شدت افزایش یافت این افزایش قیمت به لحاظ نظری باید موجب کاهش تقاضای آنها می شد، اما در 
عمل چنین اتفاقی نیفتاد. به گفته جولیت داونپورت، رئیس هئیت مدیره مؤسسه انرژی، با وجود رشد بیشتر انرژی بادی و خورشیدی در بخش برق، انتشار گازهای گلخانه ای مرتبط با 
بخش انرژی جهان دوباره افزایش یافت. این در حالی است که جهان باید انتشار گازهای گلخانه ای را تا سال ۲۰۳۰ حدود ۴۳ درصد نسبت به سطوح سال ۲۰۱۹ کاهش دهد تا جهان 
امیدی به تحقق هدف موافقت نامه پاریس برای حفظ گرمایش زیر ۲ درجه سانتی گراد بالاتر از سطح قبل از صنعتی شدن داشته باشد. روند مصرف انرژی در سال ۲۰۲۲ نشان می دهد 
تقاضای جهانی انرژی های اولیه حدود یک درصد رشد کرد که نسبت به ۵.۵ درصد در سال گذشته کاهش داشت، اما تقاضای انرژی حدود ۳ درصد بالاتر از سطح قبل از شیوع همه گیری 

کوویدـ۱۹ در سال ۲۰۱۹ بود.

تثبیت سهم سوخت های فسیلی در سبد انرژی جهانافزایش ۲۰۰ مگاولت آمپری ظرفیت پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک
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گزیده خبر

تولید شمش منیزم در منطقه 
اقتصادی لامرد

ویــژه  منطقــه  مدیرعامــل 
اقتصادی لامــرد از انعقاد قرارداد 
ســرمایه گذاری احــداث مجتمع 
تولید شمش منیزیم در این منطقه 
خبر داد. به گزارش ایسنا، کورش 
فتاحی ضمن تبریک هفته تولید 

و تجارت و روز صنعت و معدن به تلاشــگران این عرصه، از سرمایه گذاری 
صنعت منیزیم و انعقاد قرارداد سرمایه گذاری احداث مجتمع تولید شمش 
منیزیــم در منطقه ویژه اقتصادی لامرد خبر داده و اظهار کرد: این مجتمع 
تولیدی با حجم سرمایه گذاری بالغ بر ۷۰۰۰ میلیارد ریال به صورت ریالی 
و افزون بر ۱۳ میلیون یورو به صورت ارزی، احداث خواهد شــد. مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد ضمن تاکید بر افزایش اشتغال زایی فراهم شده 
به دنبال احداث این مجتمع، افزود: تنها طی دوران بهره برداری برای حدود 
۱۰۰۰ نفر ایجاد اشــتغال ایجاد خواهد شــد. وی تصریح کرد: منطقه ویژه 
اقتصادی صنایــع انرژی بر لامرد با توجه به ظرفیت هــای متعدد و متنوع 
خود، فرصتی مغتنم برای فعالان صنعتی و اقتصادی برای ســرمایه گذاری 
در طرح هایی نظیر آلومینیوم، پتروشــیمی، فولاد، ســیمان و سایر صنایع 
پایین دســتی به شمار می رود. گفتنی است که منطقه ویژه اقتصادی لامرد 
از زیر مجموعه های سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 

)ایمیدرو( است.
در مراسم امضای قرارداد همکاری شرکت مگاموتور و DAE چین مطرح شد؛
تغییر نسل موتورهای قدیم به جدید برای اولین بار 

در گروه سایپا صورت گرفته است 

در راســتای ارتقــاء کیفیت محصولات گروه خودروســازی ســایپا،  این گروه 
خودروساز و شرکت تولیدکننده قوای محرکه DAE چین،  با هدف تولید خانواده 
نســل جدید خانواده موتور در شرکت مگاموتور،   قرارداد همکاری امضاء  کردند.

به گزارش سایپانیوز، محمدعلی تیموری، مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در 
مراســم امضای قرارداد تولید نسل جدید خانواده موتور برای محصولات سایپا، 
با بیان اینکه پروژه جدید و مشــترک سایپا و شرکت DAE چین، طبق برنامه، 
طراحی و آماده بهره برداری شده است، گفت: از آنجا که تولید خودرو در دنیا به 
سمت موتورهای برقی در حرکت است، همکاری دو جانبه با شرکت DAE چین 
می تواند تحولی بزرگ در تولید موتور خودروها در کشور و منطقه ایجاد کند.او 
افزود: شــرکت مگاموتور گروه سایپا جزو معدود شرکت هایی در ایران و منطقه 
 DAE است که توان تولید قوای محرکه به صورت کامل را دارد و همانند شرکت
در تولید قوای محرکه پیشــتاز است.تیموری تصریح کرد: تاکید وزیر صمت در 
 ،)HEV(جهت ارتقای صنعت خودرو، حرکت به سمت تولید خودروهای هیبرید
پلاگین هیبرید)PHEV( و تمام برقی )BEV( است، از این رو خوشحال هستیم که 
شــرکت مگاموتور با همکاری شرکت DAE می تواند به دانش فنی و به روز این 
مهم دســت پیدا کند.او خاطرنشان کرد: بر اساس قرارداد دوجانبه بین شرکت 
های مگاموتور و DAE چین و با توجه به زیرساخت و پتانسیل های موجود، در 
سال های آینده امکان انجام پروژه های جدید با دانش روز دنیا محقق می شود.

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با بیان اینکه تغییر نسل موتورهای قدیم به 
جدید برای اولین بار در گروه سایپا صورت گرفته است، افزود: برای تولید نسل 
جدید موتور خودرو، پیشنهادهای مختلفی داشتیم اما ترجیح و اولویت ما این بود 
که با مجموعه ای همکاری مشترک آغاز کنیم که صاحب دانش باشد و همچنین 
کارنامه موفقی در زمینه دانش تولیــد خودروهای برقی در صنعت خودرو دنیا 
داشته باشد.او با تاکید بر اینکه با همکاری شرکت DAE چین و شرکت مگاموتور، 
در تولید موتور هیبرید، موفقیت های ارزشــمندی در انتقال و ارتقای ســطح 
تکنولوژی، کاهش مصرف سوخت و به تبع آن کاهش آلایندگی حاصل خواهد 
شــد، اذعان داشت: شــرکت های مذکور در کنار قطعه سازان هستند تا بتوان 
با بالاترین کیفیت، داخلی ســازی موتور هیبرید و تمام برقی را عملیاتی کرد.

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با بیان اینکه اولین محصول سایپا که مجهز 
به قوای محرکه پلاگین هیبرید و نسل جدید موتور خواهد بود، آریا است، ادامه 
داد: در حال حاضر این خودرو در مراحل کالیبراســیون و تست است و از سال 
آینده خودرو آریا با قوای محرکه مذکور عرضه خواهد شد. همچنین در ادامه از 
سال آینده به تدریج سایر محصولات گروه خودروسازی سایپا با موتورهای نسل 
جدید عرضه خواهد شــد.در این مراسم لیبائو چِن، رئیس هیات مدیره شرکت 
DAE چین گفت: گروه خودروســازی ســایپا از ظرفیت بالایی در حوزه ساخت 
خودرو برخوردار است و لذا همکاری دو جانبه، می تواند تحول بزرگ توسعه ای 
در دو شرکت ایجاد کند.او افزود: گروه سایپا در زنجیره تامین قطعات و خودرو، 
جایگاه مناسبی در صنعت خودروی ایران دارد، لذا قرارداد امضا شده برای تولید 
خانواده موتورهای جدید با شرکت مگاموتور می تواند یک مدل خوب همکاری 
در صنعت خودرو باشد. از همین رو دو شرکت، می توانند از پتانسیل یکدیگر در 
راستای همکاری های مشترک و تولیدات به روز بهره ببرند.رئیس هیات مدیره 
شرکت DAE چین با بیان اینکه شرکت مگاموتور از تیم خوب مدیریتی برخوردار 
و این امر قابل تقدیر اســت، یادآور شد: در بازدیدی که از خطوط تولید شرکت 
سایپا داشتیم، با توانمندی بالای این مجموعه صنعتی آشنا شدیم، لذا امیدواریم 

با شرکت سایپا و مگاموتور همکاری های خوب و بلندمدتی داشته باشیم.

۸۵ درصد گل محمدی دنیا در ایران تولید می شود

برگزاری جشنواره ای برای مهد گل محمدی آذربایجان شرقی
ایســنا/آذربایجان شــرقی یازدهمین جشــنواره »گل محمدی 
عنصرود« با هدف معرفی برند گل محمدی این خطه و کمک به 
اقتصاد روستایی با حضور پر شور مردم شهرستان اسکو و شهرها 
و اســتان های اطراف در روستای گردشگری عنصرود برگزار شد. 
کشورمان، پیشتاز تولید گل محمدی در دنیا بوده و این محصول 
یکی از محصولات تولیدی در خطه آذربایجان نیز است که از نظر 
کیفیت، قابل رقابت با بهترین برندهای گل محمدی در کشور را 
دارد. به گزارش ایسنا، وقتی صحبت از گل محمدی شود، قطعا نام 
شهرستان اسکو و روستاهای عنصرود، اسفنجان، آمقان، گونبرف 
و روســتاهای دیگر این شهرستان نیز مطرح می شود که سالانه 
درصد قابل توجهی از گل محمدی اســتان در این منطقه تولید 
و در اختیــار بازار قرار می گیرد که با توجه به مشــکلات تولید 
این محصول کــه از جمله آن می توان به بحث خام فروشــی و 
نبود صنایع تبدیلی صنعتی در این منطقه اشــاره کرد، جشنواره 
»گل محمدی« با هدف معرفی روســتای گردشــگری عنصرود 
شهرستان اسکو سالانه برگزار می شود. امسال نیز یازدهمین دوره 
این جشنواره در راستای معرفی هرچه بهتر محصول و در راستای 
کمک به اشتغال و برند منطقه با حضور مسئولان مختلف استانی 
و شهرســتانی و حضور پرشــور مردم برگزار شد. باید به صورت 
علمی به فراوری گل محمدی فکر شــود برگزاری جشــنواره ای 
برای مهد گل محمدی آذربایجان شــرقی .تراب محمدی، معاون 
سیاســی و اجتماعی استاندار آذربایجان شــرقی در یازدهمین 
جشــنواره گل محمدی عنصرود، اظهار کرد: هــدف از برگزاری 
چنین جشنواره هایی برندسازی محصول روستاها و مناطق دارای 
ظرفیت استان است که محروم و کم برخوردار و ناشناخته هستند. 
وی افزود: شهرستان اسکو نیز مهد گل محمدی استان عنوان شده 
و سه سال پیاپی جشنواره آن در روستای گونبرف و سپس در ۱۱ 
سال بعدی تا به امروز نیز در روستای عنصرود برگزار شده است.

وی ادامه داد: برگزاری چنین جشــنواره هایی باعث دیدار مردم 
مختلف در یک روســتا شده که این امر گاه منجر به وصلت های 
خیر و انسجام خانواده ها نیز می شود. از سوی دیگر هم مسئولان 
با حضور در منطقه از نزدیک با مردم ارتباط می گیرند و داشته ها 
و نداشته های منطقه نیز مشخص می شود. محمدی خاطرنشان 
کــرد: نزدیک به ۸۵ درصــد گل محمدی دنیــا در ایران تولید 
می شود اما زنجیره ارزش آن بسیار کمتر از این ظرفیت است. این 
در حالی است که عملکرد تولید گل محمدی در ترکیه شش تن 
در هــر هکتار و در کشــور ما ۳.۵ تن اســت. وی افزود: ما اصل 
محصــول را تولید کرده و آن را به صورت خام صادر می کنیم در 
حالی که می توان فراورده های بســیاری را مثل اســانس از این 
محصول تولید و صادر کرد. وی با اشاره به لزوم سرمایه گذاری بر 
روی این موضوع، گفت: باید به صورت علمی به این موضوع فکر 
شــود و با ارتقای عملکرد تولیدات گل محمــدی در منطقه، از 
محصولات فراوری شده آن نیز بهره برده و در اقتصاد و اشتغالزایی 
اســتان و منطقه نیز تاثیرگذار باشد. معاون سیاسی و اجتماعی 
استاندار آذربایجان شرقی با بیان این که توانمندی شهرستان ها و 
روستاها با ارتقای عملکرد تولید و فراوری محصول انجام می گیرد، 
افزود: دولت سیزدهم در راستای فراوری بهتر و فروش مطلوب تر 
محصولات کشاورزی، طرح احداث بازارچه های متعدد محلی را در 
دست بررسی دارد. در آذربایجان شرقی نیز تعداد ۵۰ نقطه برای 
احداث این بازارچه ها مشخص شده و به زودی عملیاتی می شود. 
تولید ســالانه ۱۳ هــزار تن گیاه دارویی در آذربایجان شــرقی. 
برگزاری جشــنواره ای برای مهد گل محمدی آذربایجان شرقی 
اکبر کرامتی، معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهادکشاورزی 
آذربایجان شرقی نیز در ادامه اظهار کرد: انواع مختلفی از گیاهان 

دارویی به خصوص گل محمدی به میزان ۵۸۰۰ هکتار در استان 
به زیر کشت رفته و سالانه حدود ۱۳ هزار تن تولید می شود. وی 
با اشــاره به وجود پتانسیل بسیار بالای استان در زمینه گیاهان 
دارویــی، افزود: بیــش از ۴۰ نوع گیاه دارویی در اســتان تولید 
می شود که از لحاظ اقتصادی، اقلیمی و سازگاری و ارزش افزوده 
منحصر به فرد بوده و تعدادی هم مختص اســتان ما است. وی با 
بیان این که مهمترین مشــکل حوزه گیاهــان دارویی مربوط به 
صنایع تبدیلی اســت، ادامــه داد: گل محمدی به صورت خام در 
بازارهایی چون تهران و اصفهان به فروش می رســد و متاسفانه 
نمی توانیم ارزش افزوده ای از آن برای استان جذب کنیم. کرامتی 
با اشاره به برگزاری منظم کمیته فنی گیاهان دارویی در استان با 
حضور صنایع، دانشــگاه ها، محققان و افــراد نقش آفرین، گفت: 
امســال بر اســاس تصمیمات گرفته شــده برای افزایش سطح 
زیرکشت و ارقام اصلاح شــده گیاهان دارویی استان، با بیش از 
۳۰۰۰ هکتار اراضی دیمی گیاهان دارویی بعد از فارس رتبه دوم 
را در راستای تولید گیاهان دارویی داریم. وی افزود: حرکت ما به 
ســمت تکمیل زنجیره  ارزش تولید گیاهان دارویی و به خصوص 
گل محمدی بوده و پیگیری های مربوطه نیز در دست انجام است. 
آب معدنــی باکیفیت منطقه در دســتورکار توســعه برگزاری 
جشــنواره ای بــرای مهــد گل محمــدی آذربایجان شــرقی. 
محمدحسین فرهنگی، نمـاینده مـردم تـبریز، آذرشـهر و اسـکو 
و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی نیز در 
ادامه اظهار کرد: یکی از گام های مهم در راستای توسعه منطقه، 
گســترش فراوری ها و صنایع تبدیلــی مربوط به گل محمدی و 
تبدیل آن به محصولات جدید و عرضه در سطح کشور است. وی 
افزود: این جشــنواره و نمایشگاه هایی که سالانه برگزار می شود، 
فرصتی برای معرفی و توسعه محصولات و بهره گیری از امکانات 
مهم مناطق به عالی ترین وجه و نحو است. وی خاطرنشان کرد: 
یکی از مهمترین مسائل مربوط به کشت گل محمدی در منطقه 
نیز بحث آب شرب است که حتما باید تدبیر خوبی اندیشیده شود. 
هر پیشنهاد و طرحی که برای تامین آب شرب منطقه موثر واقع 
شود و کارایی داشته باشد را پذیرفته و سعی می کنیم که با حل 
این مشکل، آثار و نتایج آن در جشنواره بعدی گفته شود.فرهنگی 
افزود: پس از حل این موضوع، بحث آب معدنی با کیفیت منطقه 

مطرح اســت که قابلیت رقابت با آب معدنی کندوان را دارد. قبلا 
یک ســرمایه گذار برای این امر پیش قدم شده اما بنا به دلایلی 
ســرمایه گذاری مربوطه انجام نشد اما اکنون به فعال سازی این 
ظرفیت مهم منطقه بعد از تامین آب شرب می اندیشیم.وی گفت: 
اگر این منطقه تبدیل به محلی برای تولید آب معدنی با کیفیت 
شود، می تواند در سطح کشور مطرح و توسعه یابد و خود منطقه 
برای خودش ثروت ایجاد کند. با ســهیم شدن اهالی و ساکنان 
منطقــه در این پــروژه آب معدنی نیز مســائل مربوط به حوزه 
اجتماعی را نیز شاهد نمی شویم. خواسته مردم منطقه گسترش 
صنایع تبدیلی گل محمدی است برگزاری جشنواره ای برای مهد 
گل محمدی آذربایجان شرقی. حسین فیروزی، فرماندار اسکو نیز 
در ادامه با بیان این که این جشــنواره، یازدهمین جشــنواره گل 
محمدی شهرستان در دامنه های کوه  سهند و روستای عنصرود 
است، افزود: این جشنواره امسال متفاوت تر از سال های قبل بوده 
به طوری که از چند روز قبل، نمایشــگاه عرضه محصولات مردم 
منطقه در قالب این جشنواره برپا شده و امروز نیز شاهد اختتامیه 
آن هستیم. وی با اشاره به برگزاری انواع نشست های علمی، فنی 
و تحقیقاتی در خصوص گل محمدی، ادامه داد: شهرستان اسکو 
بیشــترین میزان سطح زیرکشت و تولید گل محمدی را با ۷۰۰ 
هکتار و ۲۲۰۰ تن محصول تر در سطح استان دارد که با حساب 
ارزش افزوده مربوطه، کمک بزرگی به اقتصاد و معیشــت اهالی 
محســوب می شود و مبلغی که از محل فروش محصول به دست 
می آید در اقتصاد منطقه و سرمایه گذاری نقش خوبی ایفا کرده و 
شــاهد اقتصاد مطلوب خانوار روستایی هســتیم. وی با اشاره به 
برگزاری تور عکاســی در طول این جشــنواره، خاطرنشان کرد: 
متاسفانه ارزش افزوده ای که می توان از طریق تولید گل محمدی 
ایجاد کرد، بــالا ولی در عمل رقم ناچیزی اســت. اگر به طرف 
اســانس گیری از این محصول برویم، قطعا میزان ارزش افزوده 
تولیدکنندگان نیز بالا خواهد رفت. فیروزی افزود: از جشــنواره 
قبلی تاکنون یک واحد تولیدی صنعتی گلاب گیری و فراورده های 
جانبی گل محمدی در اســکو راه اندازی شده و اکنون در مرحله 
نصب ماشــین آلات قــرار دارد اما انتظار، درخواســت و مطالبه 
تولیدکنندگان این محصول در استان گسترش این صنایع تبدیلی 
است. وی ادامه داد: ۸۵ درصد از تولید گل محمدی دنیا در ایران 

بوده ولی کشور ما فقط از ۱۰ درصد تجارت بین المللی آن بهره 
مند است که نشــان می دهد ظرفیت بالایی در این حوزه وجود 
داشته و بایستی به سمت ایجاد واحدهای صنعتی با ارزش افزوده 
بالا و دانش بنیان برویم. وی افزود: برگزاری این نوع جشنواره ها 
میراث فرهنگی ما بوده و برای ســال جاری نیز تعداد ۱۵ برنامه 
مختلف را در شهرســتان برنامه ریزی کردیم که این جشــنواره 
سومین برنامه ما است. کشــف استعدادهای کشاورزی و صنایع 
تبدیلــی در راســتای برگزاری جشــنواره گل محمدی عنصرود 
برگزاری جشــنواره ای برای مهد گل محمدی آذربایجان شرقی.

محمدعلی قلیزاده، رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی اسکو نیز 
در ادامه اظهار کرد: در طول برگزاری این جشــنواره، چند عنوان 
کارهای فرهنگی انجام شده که شامل برگزاری پنجمین دوره تور 
عکاسی و تجلیل از نفرات برتر این دوره در کنار تقدیر از کشاورزان 
و باغبانان نمونه شهرستان می شود. وی با اشاره به ثمرات برگزاری 
این جشنواره، افزود: برگزاری این جشنواره باعث کشف ظرفیت ها 
و استعدادهای هنری، کشاورزی و صنایع تبدیلی منطقه شده و 
موفقیت های خوبی نیز در این راســتا کســب کردیم. برگزاری 
جشنواره نیز علی رغم این که در روز تعطیل نیست، شاهد حضور 
و استقبال پرشور مردم و گردشگران از این جشنواره هستیم. وی 
ادامه داد: امسال رویکرد متفاوتی را دنبال کرده و جشنواره را به 
صورت سه روزه برگزار کردیم که دو روز آن صرفا برای عرضه گل 
محمدی و فراوری های آن بوده و روز ســوم نیز همراه با معرفی 
کشاورزان و صنایع تبدیلی برتر این حوزه، برنامه های شاد و مفرح 
را شاهد هستیم. قلیزاده در خصوص آیین قدیمی مخصوص این 
منطقه، اظهار کرد: همزمان با آخرین روز بهار و فصل برداشــت 
گل محمدی، »جشن چوپان« در کوه سلطان این منطقه برگزار 
می شود که در آن، تمامی چوپان های منطقه در امامزاده واقع در 
کوه دور هم جمع شــده و آیین مذهبــی از جمله دعا، نیایش و 
قرائت قرآن کریــم را برگزار می کننــد و در ادامه نیز تجلیل از 
چوپان های زحمتکش را داریم. وی افزود: روستای عنصرود، هدف 
عمده گردشــگری منطقه بوده و افراد از اســتان ها و شهرهای 
مختلف کشور برای حضور در جشنواره گل محمدی به این روستا 
می آیند. وی از راه اندازی نمایشگاه عکاسی گل محمدی و بخش 
خبری جشنواره گلمحمدی عنصرود خبر داد. محصولات منطقه 
عنصرود ارگانیک هستند یعقوب صلاحی، رئیس شورای اسلامی 
عنصرود نیز در ادامه در خصوص ظرفیت های این روســتا، اظهار 
کــرد: این منطقه دارای ۳۰۰ هکتار اراضی آبی بوده و روزانه بالغ 
بــر ۱۵ تن گل محمــدی باارقام آتش و مخملــی از این اراضی 
برداشــت می شود. وی با اشــاره به کیفیت بالای محصولات این 
منطقه با توجه به آب و هوای مطلوب آن، افزود: برخی محصولات 
این منطقه به خصوص گردو و ســیب زمینی حتی پیش فروش 
می شوند. وی در خصوص مشکلات تولید گل محمدی در منطقه 
نیز گفت: عنصرود دارای چهار چشــمه اســت که تا به امروز به 
خوبی از آن ها اســتفاده می کردیم اما امســال ســطح آب این 
چشــمه ها کاهش یافته و ما را با تنش آبی مواجه کرده و ما در 
تامین آب کشــاورزی مشــکل داریم. صلاحی با درخواســت از 
مسئولان برای لایروبی رودها و اعطای تسهیلات ویژه برای مدرن 
کردن تجهیزات آبیاری اراضی در منطقه، افزود: با توجه به آب و 
هوای مطلوب و سردســیر منطقه معمولا آنچنان آفتی نداریم و 
هیچ ســمی نیز به درختان زده نمی شود بنابراین گل محمدی 

تولیدی و سایر محصولات منطقه ارگانیک هستند.

همزمان با هفته قوه قضاییه خواســتار ورود رئیس قوه قضاییه به 
پرونده برج های دوقلوی کیش هســتیم. به گزارش »ایران اکونا«، 
مرسل جلالی، سرمایه گذار و سازنده برج های دوقلوی کیش درباره 
مشکلات ایجاد شده در این برج ها، ضمن اعلام این مطلب گفت: 
این پروژه ۲۰هزار میلیاردی با رعایت اصول استانداردهای روز دنیا 
ســاخته و به لطف خدا به عنوان یکی از خوشنام ترین پروژه های 
ســاختمانی نیز مطرح شد.وی افزود: در سال۱۳9۷ اقدامات لازم 
جهت اخذ پایان کار را انجام دادم ولی متاســفانه به دلیل ایجاد 
تغییرات خارج از ضابطه فنی مهندســی توسط یکی از خریداران 
که باعث آسیب به سازه برج شده بود پایان کار صادر نشد.جلالی 
ادامه داد: بعد از گذشت سه سال از پیگیری های بنده که در تلاش 
بودم مهندسین فنی از قسمت های تجمیع شده بازدید کنند و هر 
بار با مقاومت شخص خاطی با بازدید مواجه می شدم، متوجه شدم 

وی موفق به دریافت پایان کار با دستور قضایی شده است! سوأل 
من این اســت که چرا به دلیل تغییرات ایجاد شده در چند واحد 
و آسیب وارد شــده به سازه، بنده نتوانستم پایان کار بگیرم ولی 
شــخص خاطی بدون رفع مشکلاتی که ایجاد کرده بود موفق به 
صدور پایان کار با دستور قضایی شد؟! چه حمایت هایی از ایشان 
به عمل آمده که جان مردم به بهای منفعت شــخصی وی نادیده 
گرفته شــده؟ در طی این ســالها چرا وی اجازه ورود و بازدید به 
مهندســین ناظر را نداد و ترجیح داد به مقاومت خود ادامه دهد.

سرمایه گذار و سازنده برج های دوقلوی کیش یادآور شد: متاسفانه 
پس از آنکه پایان کار برج های دوقلوی توسط این فرد صادر شد، 
حادثه دلخراش متروپل هم در همان زمان اتفاق افتاد و نهادهای 
قضایی دســتور پیگیری این فاجعه انسانی را صادر کردند که در 
مرحله اول همه نگاه ها متوجه شخص سازنده متروپل شد، اگر چه 

نهادهای دولتی هم به دلیل همکاری غیرقانونی با ســازنده متهم 
شمرده شدند.وی افزود: این حادثه باعث شد بنده به عنوان سازنده 
و خالق ایــن اثر ملی پیگیری های جدی تر را انجام دهم بنابراین 
با طرح شکایت از دادستان کل کشور درخواست ورود به موضوع 
را مطرح کردم؛ خوشبختانه دادستان کل کشور دستورات لازم به 
منظور پیشــگیری از خطرات احتمالی و حفظ جان و مال مردم 
را به دادســتانی هرمزگان صادر کرد ولی در کمال ناباوری برای 
بارچندم در مقابل دستور مقامات قضایی استان هم مقاومت شد 
و اجازه ورود به مهندســین مراجعه کننده داده نشــد.تداوم این 
رفتارها از سوی شخص خاطی نگرانی بنده را بیشتر کرده وباعث 
شده که از مقامات قضایی درخواست ورود جدی به این موضوع را 
داشته باشم.جلالی گفت: بنده تمامی اقداماتی را که به عنوان یک 
ســازنده برای رفع مشکلات ایجاد شده باید انجام می دادم، انجام 
دادم؛ به تمام مراکز مربوطه مراجعه کردم و در رسانه ها نیز هشدار 
دادم کــه با اقدام به موقع نهادهــای نظارتی مانع از وقوع حادثه 
شــویم ولی تا به امروز نه نهادی ورود کرده و نه دری باز شده تا 
بازدیدی صورت پذیرد؛ اخیرا نیز اخباری در رسانه های مختلف و 

فضای مجازی منتشر و برج های دوقلوی کیش با متروپل مقایسه 
شــده اســت و این مسأله نگرانی ســاکنین که بیش از هزار نفر 
هستند را بیشتر کرده است.جلالی در پایان تاکید کرد: به عنوان 
سازنده و سرمایه گذار این پروژه ملی از قوه قضاییه درخواست ورود 
موثر به پروژه برج های دوقلوی کیش را دارم و امیدوارم با ورود به 

موقع از وقوع هرگونه حادثه ناگوار جلوگیری شود.

نادیده گرفتن دستکاری فنی در برج های دوقلوی کیش خطرناک است

استمداد از رییس دستگاه قضا برای پیشگیری از فاجعه  ای احتمالی

ایسنا/لرســتان مدیر جهاد کشاورزی خرم آباد گفت: دومین مرحله رهاسازی زنبور »براکون« در سطح ۷۰۰  هکتار از مزارع نخود 
شهرســتان انجام شد. ناصر کیانی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در راستای تحقق اهداف سازمان جهاد کشاورزی  لرستان و با 
هدف کاهش مصرف سموم دومین مرحله رهاسازی زنبور »براکون« در سطح ۷۰۰  هکتار از مزارع نخود صورت گرفت.   وی ادامه 
داد: بر اساس دستورالعمل سازمان حفظ نباتات به منظور تکمیل روند و همپوشانی لازم  رهاسازی عوامل کنترل بیولوژیک زنبور 
»براکون« طی دو مرحله تکمیلی صورت می گیرد که  در هر مرحله به ازای هر هکتار ۱۰۰۰ فروند زنبور رهاسازی می شود.   کیانی افزود: آفت کرم پیله خوار نخود  یکی 
از مهم ترین آفات محدود کننده در کاشت نخود است که از  دیگر گیاهان میزبان این آفت می توان به پنبه، کنف، کنجد، گوجه فرنگی، ذرت و لوبیا اشاره کرد.   مدیر 
جهاد کشاورزی خرم آباد با اشاره به اینکه آفت کرم پیله خور نخود زمستان را به صورت شفیره  در خاک سپری می کند، تصریح کرد: این آفت اغلب یک نسل در سال 
دارد اما در مواردی ممکن  است دو نسل در سال داشته باشد که در این صورت در نسل دوم آفت احتمالاً تمام شفیره ها بالغ  نمی شوند و به صورت شفیره در خاک 
به زمســتان گذرانی می پردازند.   وی بیان کرد: آفت کرم پیله خوار نخود با تغذیه کردن از برگ، گل و ســوراخ کردن غلاف، از  دانه ها تغذیه می کند و موجب کاهش 
محصول و عملکرد مزرعه می شود.   کیانی اضافه کرد: حشره کش زیستی  BT  جهت کنترل لاروهای سنین پایین این آفت کاربردی مؤثر  دارد وهمچنین در این نوع 

کنترل بیولوژیک با زنبورهای پارازیت تریکوگراما و براکون توصیه  می شود.

ایسنا/خوزســتان ناظر گمرکات خوزستان از صادرات بیش از ۲۰۵ میلیون و 99۲ هزار دلاری کالای غیر نفتی به عراق در فصل 
بهار امســال خبر داد. بهروز قره بیگی در گفت و گو با ایســنا، در خصوص صادرات کالای غیرنفتی به عراق اظهار کرد: در سه ماه 
فصل بهار بیش از یک میلیون و ۴۸۳ هزار تن کالای غیرنفتی از گمرکات خوزســتان و از طریق مرزهای زمینی و آبی به عراق 
صادر شده است. وی افزود: در این بازه زمانی ارزش صادرات انجام شده از گمرکات خوزستان به عراق بیش از ۲۰۵ میلیون و 99۲ 
هزار دلار بوده اســت. ناظر گمرکات خوزســتان گفت: این میزان صادرات در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته از نظر وزنی ۲ 

درصد افزایش و از نظر ارزشی ۲۵ درصد کاهش داشته است. وی ادامه داد: مصالح ساختمانی، کلینکر، مواد غذایی، تره بار، آبزیان پرورشی، لبنیات، لوازم خانگی و آهن 
آلات از مهمترین اقلام صادراتی به عراق بوده است. قره بیگی عنوان کرد: بیشترین حجم صادرات کالا به عراق از واحدهای گمرکی شلمچه و چذابه انجام شده است.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان مطرح کرد:

مبارزه با کرم پیله خوار نخود در سطح ۷۰۰ هکتار از مزارع خرم آباد
ناظر گمرکات خوزستان اعلام کرد

کاهش ۲۵ درصدی ارزش صادرات به عراق در 
فصل بهار
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گزیده خبر

بسته ویژه اعیاد قربان تا غدیر همراه اول
همراه اول از عید قربان تا غدیر، بسته ترکیبی 

اینترنت و مکالمه با تخفیف ویژه ارائه کرد.

به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایــران، اپراتور اول 
ارتباطی کشــور به مناســبت آغاز دهه ولایت )عید قربان تا غدیر( 1402 
یک بســته ترکیبی با تخفیف ویژه به مشترکان دائمی، اعتباری و انارستان 
خود ارائه کرد.مشــترکان دائمی و اعتباری همراه اول می توانند با شــماره 
گیری کددستوری »ســتاره 100 ستاره 67 مربع« بسته ترکیبی 10 روزه 
10 گیگابایت اینترنت با 10 ساعت مکالمه )درون شبکه و ثابت( و همچنین 
کد تخفیف ســرویس های دیجیتال  را با قیمت 44 هزار تومان خریداری 
کنند.مشــترکان سیمکارت های انارســتان نیز می توانند با شماره گیری 
کددســتوری »ستاره 100 ســتاره 6671 مربع« بسته ترکیبی 10 روزه 2 
گیگابایت اینترنت با  200 دقیقه مکالمه )درون شبکه و ثابت( و همچنین 
کد تخفیف ســرویس های دیجیتال را با قیمــت 8500 تومان خریداری 
کنند.کد تخفیف اســتفاده از سرویس های دیجیتال همراه اول )نت باکس 
و آچاره(، پس از خرید و فعالســازی بسته ترکیبی ویژه عید قربان تا غدیر، 
به صورت پیامکی اطلاع رســانی می شود.این بسته های ترکیبی از ساعت 
00:00 روز پنجشنبه 8 تیر تا 23:59 روز جمعه 16 تیر 1402 قابل خرید 
و استفاده هســتند.گفتنی است امکان فعالسازی بسته از طریق اپلیکیشن 
»همراه من« و »ستاره یک مربع« نیز فراهم شده و امکان فعالسازی همزمان 
این بســته با سایر بســته های مکالمه اینترنت و ترکیبی وجود دارد.علاقه 
مندان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر در این خصوص به پرتال این 

شرکت به نشانی www.mci.ir مراجعه کنند.
افزایش واگذاری ها و جذب هرچه بیشتر سرمایه گذار 

از اهداف سال جاری است
مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران گفت: از جمله اهدافی 
که برای ســال جاری در نظر داریم 
افزایش واگــذاری معادن متعلق به 
شــرکت با اســتفاده از ظرفیت ها و 
پتانســیل های هر چه بیشتر بخش 
اساســا جذب  و  توانمند  خصوصی 
اســت.به  معادن  در  ســرمایه گذار 

گزارش روابط عمومی ایمپاســکو، خدایار کریم نژاد مدیرعامل شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران در حاشــیه برگزاری مجمع ســالیانه شرکت عنوان 
کرد:  ایمپاســکو در ســال 1401 بیش از 59 هزار متر حفاری اکتشافی در 
معادن ســنگ آهن، پلی متال و زغال سنگ انجام داده که منجر به اکتشاف 
162 میلیون تن ســنگ آهن، 13.5 میلیون تن پلی متال و 177 میلیون تن 
زغال ســنگ شده است.وی افزود: از ســال 95 تاکنون 34 پهنه اکتشافی به 
مســاحت 107 هزار کیلومتر مربع در 18 استان کشور شناسایی و پی جویی 
شده است که 92 محدوده امیدبخش، 57 پروانه اکتشاف و 33 گواهی کشف 
به مســاحت 16 هزار کیلومتر مربع ماحصل آن بوده و مابقی مســاحت آزاد 
شــد.کریم نژاد با بیان اینکه در چشم انداز شــرکت بر مرجعیت در اکتشاف 
ایمپاســکو تاکید داشــته ایم، گفت: تلاش ما بر این است که تا سال 1404 
واحد اکتشاف شرکت، سه معدن در کلاس جهانی کشف کند که تاکنون دو 
معدن که یکی از آنها معدن جانجا و دیگری معدن طلای هیرد در تراز جهانی 
کشف شده که جهت ســرمایه گذاری به بخش خصوصی واگذار و امید است 
تا پایان برنامه چشم انداز، معادن بزرگ دیگری در کلاس جهانی کشف شود.

وی با تاکید بر اینکه یکی دیگر از اهداف کلان شرکت، بهره برداری از معادن 
و نظارت بر طرح ها و مجتمع هاســت، تصریح کرد: فعالیت این شرکت در 26 
استان، 19 مجتمع و 25 طرح ادامه یافته که با در نظر گرفتن 14 طرح مرتبط 
با ایمیدرو با سرمایه گذاری بالغ بر 2.4 میلیارد یورو و اشتغال 17 هزار نفر و 11 
طرح متعلق به ایمپاسکو حدود 1 میلیارد یورو سرمایه گذاری و بیش از 7500 
نفر در زمان بهره برداری مشــغول به کار خواهند شد.مدیرعامل ایمپاسکو با 
اشــاره به اینکه در ســال 1401 دو طرح به بهره برداری رسید، توضیح داد: 
نخست طرح تولید سیلیکون متال 1500 تنی و با اعتباری بالغ بر 8.6 میلیون 
یورو و اشتغال 85 نفر، دوم طرح احداث کارخانه طلای هیرد با اعتباری بالغ 
بر 7.6 میلیون یورو و اشــتغال 150 نفر؛ همچنین یک طرح زیرساختی راه 
دسترســی به معدن نخلک به طول 10 کیلومتر با همکاری حوزه زیرساخت 
ایمیدرو – و شرکت تهیه و تولید و راهبر با اعتباری بالغ بر 30 میلیارد تومان 
به بهره برداری رســید.وی تاکید کرد: یکی دیگر از اهداف استراتژیک شرکت 
و ایمیدرو، هدایت و حمایت موثر و جذب ســرمایه گذاران در معادن کشور یا 
همان برون ســپاری است.کریم نژاد عنوان کرد: از ابتدای واگذاری ها در سال 
95 تاکنون 65 مجتمع و طرح وابسته به ایمیدرو و ایمپاسکو واگذار شده که 
شامل 17 طرح و 11 مجتمع از ایمیدرو و 27 طرح و 10 مجتمع از ایمپاسکو 
می شود.وی افزود: یکی دیگر از اهداف استراتژیک شرکت، پژوهش و فرآوری 
مواد معدنی با استفاده از تکنولوژی های نوین و بهره گیری از شرکت های دانش 
بنیان است.مدیرعامل ایمپاسکو توضیح داد: در سال گذشته کلیه مجتمع ها و 
طرح های وابســته به شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران به غیر از شرکت 
البرز مرکزی از لیســت آلاینده خارج شــدند که انجام امور لازم برای خارج 
کردن نام البرز مرکزی از لیست شرکت های آلاینده نیز در دست اقدام است.

انعقاد قرارداد احداث نیروگاه 100 مگاواتی در استان یزد
تداوم پیشرانی چادرملو در توسعه ملی

به گــزارش روابط عمومی چادرملو، در آئین امضــای قرارداد احداث اولین 
نیروگاه  خورشــیدی به ظرفیت 100 مــگاوات از محل ماده 12 قانون رفع 
موانع تولید و ارتقائ نظام مالی کشــور،  مهندس طاهــر زاده مدیر عامل 
چادرملو در سخنانی با اشاره به سیاستهای کلی نظام و توجه به اقتصاد غیر 
نفتی گفت: معدن و صنایع معدنی به واسطه وجود مواد معدنی متنوع، انرژی 
در دسترس، نیروی انســانی کارآمد و دسترسی به آبهای آزاد  از مزیتهای 
بالایی برای تحقق این امر برخوردار اســت.وی ضمن تصریح این نکته که : 
شرکت چادرملو یکی از پیشرانان توسعه ملی و بخش صنعت و معدن کشور 
است و همواره در همین راستا حرکت می کند افزود: برای اجرای طرح های 
توسعه در کشــور توجه به تامین زیرساختها از جمله برق اجتناب ناپذیر و 
ضرورت توسعه پایدار اســت .وی گفت: از طرفی توجه به انرژی های پاک 
می تواند هم در تولید و هم در مصرف، زمینه ساز شکل گیری صنعت سبز 
باشد.از این رو با اقدام خوب وزارت نیرو و مجموعه ساتبا) سازمان انرژی های 
تجدید پذیر و بهره وری انرژی برق( مجموعه چادرملو موفق شد بعنوان یک 
متقاضی در راستای ماده 12 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام 
مالی کشور ورود کند.    مهندس طاهر زاده افزود: به همین منظور شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو اقدام به انعقاد قرارداد احداث نیروگاه خورشیدی 
100 مگاواتی در منطقه خضرآباد شهرســتان اشکذر استان یزد با سازمان 
انرژی های تجدید پذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( نمود. امیر علی طاهر 
زاده افزود: با احداث این نیروگاه خورشــیدی توسط شرکت چادرملو، علاوه 
بر افزایش پایداری شبکه به خصوص در پیک سال های آتی، به طور سالانه 
بیش از 190 میلیون کیلووات ســاعت برق پاک به شــبکه برق سراسری 
تزریــق خواهد کرد و در نتیجه تحقق این مهم، بیــش از 55 میلیون متر 
مکعب در ســال در مصرف سوخت های فسیلی کشور صرفه جویی خواهد 
شد. علاوه بر این به میزان بیش از 45 هزار متر مکعب  آب نیز صرفه جویی 
خواهد شد.مدیر عامل چادرملو افزود: عملکرد این نیروگاه در سال های آتی 
به جلوگیری از تولید گاز های گلخانه ای به میزان 115 هزار تن در ســال 
خواهد انجامید که این مهم علاوه بر اثر بالقوه در کاهش ســطح آلایندگی، 
امکان ایجاد زیرســاخت های مناسب و اخذ مجوزهای لازم به منظور تولید 
و صادرات فولاد ســبز را در مجموعه چادرملو فراهم می نماید. وی تصریح 
کرد: میزان سرمایه گذاری این طرح در حدود 60 میلیون یورو و دوره اجرای 
آن 24 ماه است .گفتنی است این نیروگاه در حال حاضر بزرگترین نیروگاه 

خورشیدی در استان یزد خواهد بود.

اقدام اعضای شورای عالی بورس تخلف آشکار است
یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: نرخ خوراک عامل بســیار 
اثرگذاری اســت و اگر در همان زمان تعداد زیادی از ذی نفعان 
از این موضوع مطلع می شدند به طور یقین تصمیمات دیگری را 
اتخاذ می کردند مبنی بر اینکه ســهام خود را بفروشند. اما از این 
تصمیم مهم تنها عده  خاصی اطلاع داشتند. اقدام اعضای شورای 
عالی بورس تخلف آشــکار اســت/ نرخ خوراک دو ماه قبل فقط 
به شرکت ها و ســهامداران خاص اعلام شد. به گزارش خبرنگار 
اقتصادی ایلنا، در حالی که  اســفند ماه ســال گذشــته  رییس 
ســازمان بورس با قاطعیت اعلام کرد؛ به طور قطع نرخ خوراک 
پتروشیمی ها 7 هزار تومان نخواهد بود،» نرخ خوراک صنایع قطعا 
7 هزار تومان نخواهد شد « نه تنها که امروز نرخ خوراک 7 هزار 
تومان تعیین شده بلکه با یک تاخیر چند هفته ای اعلام می شود 
که این ابهاماتی را در بازار ایجاد کرده چراکه برخی از کارشناسان 
و فعالان بازار سرمایه می گویند در همان زمانی که این نرخ برای 
خوراک تعیین شــده برخی از شــرکت های بورسی براساس این 
قیمت تصمیم گرفته اند و دست به اقداماتی زده اند. به این معنا که 
این اطلاعات مهم در اختیار برخی از شرکت ها قرار گرفته و بعد از 
چند هفته انتشار عمومی پیدا کرده است. البته وزیر اقتصاد شایعه 
تصویب افزایش سقف گاز صنایع در جلسه 17 اردیبهشت هیات 
دولت و ارتباط ســقوط شاخص بورس با این موضوع را رد کرد و 
گفت: این سوءبرداشــت ناشی از عدم دقت حوزه اداری دبیرخانه 
هیأت دولت بود و اگر چه این موضوع در جلســه 17 اردیبهشت 
هیأت وزیران مطرح شــد اما تصویب نشد و برای بررسی و اعلام 
نظر کارشناســی به یک کارگروه و کمیته  ارجاع شد و کمیته و 
کارگروه مذکور اواخر خرداد ماه نتیجه بررسی ها را به هیات دولت 
اعلام کرد و در واقع زمــان نهایی تصویب و ابلاغ مصوبه مذکور 
اواخر خرداد ماه بوده اســت و در جلســه 17 اردیبهشت هیأت 

دولت، هیچ تصمیم قطعی در این خصوص غیر از ارجاع امر به یک 
کارگروه و کمیته اتخاذ نشده بود. در این باره »فردین آقابزرگی« 
کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار داشت: 
نــرخ خوراک گاز صنایع از 4 هزار تومان به 7 هزار تومان افزایش 
پیدا کرده اســت و بخش عمده ای از این آثار درپیش بینی سود و 
زیان شــرکت های مصرف کننده از این خوراک دیده شــده و به 
همین دلیل p/e برخی از شرکت ها در حدود دو ماه گذشته تقریبا 

کاهش پیدا کرد. وی ادامه ادامه داد: اما نکته اصلی این است که 
در زمانی که این تصمیمات اتخاذ شــده که رییس شورای عالی 
بورس یعنی آقای خاندوزی، از اعضای شورای عالی بورس یعنی 
وزیر صمت و رییس کل بانک مرکزی که در این جلســه حضور 
داشتند، چرا در این باره شفاف سازی نکردند؟ چرا آقای عشقی به 
عنوان دبیر شــورای عالی بورس در این باره شفاف سازی نکرد و 
چرا پس از وقفه دو ماهه این تصمیم را اعلام می کنند که تصادفا 

مقطع ابلاغ این مصوبه همزمان با پیش فروش های شــرکت های 
خودرویی بود و اظهار نظرات مسئولان که باعث ریزش بازار شد 
و از روز گذشــته پس از گذشــت دو ماه مردم متوجه شدند که 
موضوع اصلی چه بوده اســت. این کارشناس بازار سرمایه گفت: 
نرخ خوراک عامل بســیار اثر گذاری اســت و اگر در همان زمان 
تعداد زیادی از ذی نفعان از این موضوع مطلع می شــدند به طور 
تصمیمات دیگری را اتخاذ می کردند مبنی بر اینکه سهام خود را 
بفروشند. اما از این تصمیم مهم تنها عده  خاصی اطلاع داشتند. 
آقابزرگی تاکید کرد: گفته می شــود تعدادی از حقوقی هایی که 
در آن مقطع نســبت به فروش اقدام کردند از این تصمیم اطلاع 
داشــتند و شرکت های بورســی متصل به برخی از نهادها از این 
تصمیم اطلاع داشــتند و بــر این اســاس، در آن زمان تصمیم  
گرفته اند که این منصفانه نیست. وی ادامه داد: بند 9 و 11 ماده 
7 قانون بازاراوراق بهادار به صراحت می گوید که وظیفه سازمان 
بورس به منظور پیشگیری از وقوع تخلفاتی که منافع ذی نفعان 
بازار را مخدوش می کند، انتشار اطلاعات است اما به راحتی می 
گویند که سهامداران سیو و ذخیره سود کرده اند و شاخص افت 
کرده که اصلا این گونه نیست بلکه در واقع برخی از شرکت ها و 
سهامداران دسترسی به اطلاعات خاص داشتند که قرار است سود 
شــرکت های پتروشیمی و پالایشی کم شود. این کارشناس بازار 
ســرمایه تاکید کرد: این تخلف آشکار و واضح است اما متاسفانه 
مرجع رسیدگی به این موضوع شورای عالی بورس است که خود 
اعضای این شــورا این ابلاغیه را امضا کردند و با یک خلاء قانونی 
مواجه هستیم به همین دلیل است که آقایان با شهامت موضوع 

را تکذیب و انکار می کنند.

توسط موسسه اعتباری ملل صورت پذیرفت 
رشد بیش از ۱۲۰ درصدی پرداخت وام قرض الحسنه 

ازدواج 

پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج در خرداد ماه نسبت به اردیبهشت بیش از 
120 درصد افزایش داشــته است. به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری 
ملل : این موسسه در راستای ترویج سنت پسندیده ازدواج در خرداد ماه تعداد 
389 فقره وام قرض الحســنه ازدواج بــه مبلغ     000/796 میلیون ریال به 
زوج های جوان پرداخت کرد که نسبت به اردیبهشت ماه از لحاظ تعداد 121 
درصد و از لحاظ مبلغ 129 درصد افزایش داشت.این گزارش می افزاید: تعداد 
832 نفر در نوبت تکمیل مدارک جهت دریافت وام  قرض الحسنه ازدواج در 
موسسه اعتباری ملل می باشند. گفتنی است در سه ماهه سال جاری موسسه 
اعتبــاری ملل مبلغ 500/207/1 میلیون ریال وام قرض الحســنه ازدواج به 

زوج های جوان پرداخت نموده است.

ضرورت تقویت عملکرد بانک توسعه صادرات ایران در 
تامین مالی شرکت های دانش بنیان

عضو هیات مدیره بانک توســعه صادرات ایران بر توسعه عملکرد بانک در 
تامین مالی شــرکت های دانش بنیان تاکید کرد.بــه گزارش اگزیم نیوز، 
نرگــس نجفی به همراه تنی چند از مدیران بانک توســعه صادرات ایران، 
ضمن بازدید از دفتر این بانک در صندوق نوآوری و شکوفایی، گفت: تاسیس 
دفتر بانک در صندوق نوآوری و شــکوفایی با هدف بهبود موثر تعامل بین 
این بانک و صندوق در حمایت از شــرکت های دانش بنیان صورت گرفته 
است.وی همچنین با تاکید بر اینکه یکی از بندهای هشتگانه سیاست های 
کلان سال 1402، مشخصاً بر "حمایت از شرکت های دانش بنیان با هدف 
ارتقاء سهم بانک از بازار تامین مالی شرکت های مزبور" متمرکز می باشد، 
ابراز امیدواری کرد که با تاســیس دفتر بانک در صندوق نوآوری به زودی 
شاهد توسعه روابط فیمابین در راستای پیشبرد این سیاست باشیم.نجفی 
در جلسه با مدیران و مسئول این صندوق، ضمن اشاره به تغییرات پرشتاب 
پارادایم توســعه اقتصادی در جهان از اقتصاد منبع محور به اقتصاد دانش 
بنیانی، تاکید کرد: اگر واقعاً به دنبال ارتقاء جایگاه بانک توسعه صادرات به 
یک "اگزیم بانک جهان تراز" هســتیم، راهی جز تغییر رویکردهای سنتی 
بانک در حمایت از صادرات، هم به لحاظ تنوع بخشی به روش های تامین 
مالی و نیز روش های ارزیابی و اعتبارسنجی متناسب با ماهیت ساختار مالی 
شرکت های دانش بنیان و هم به لحاظ بازآرایی ترکیب پورتفوی اعتباری 
بانک و افزایش سهم دانش بنیان ها در این ترکیب نخواهیم داشت. . از این 
رو فعال و پویا بودن دفتر بانک در صندوق نوآوری و شــکوفایی می تواند 
نقش تعیین کننده ای در ســرعت بخشی به این تغییر رویکردها و نتیجتاً 

حمایت موثر از صادرات محصولات دانش بنیانی دانشته باشد.

با انتشــار صورتجلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده بانک تجارت در 
کدال؛

اعضای هیات مدیره بانک تجارت به مدت دو سال ابقا 
شدند

بر اساس اطلاعیه منتشر شده در سایت کدال "وتجارت" اعضای هیات مدیره 
فعلی بانک تجارت به مدت دو سال، ابقاء شدند.به گزارش مدیریت روابط عمومی 
و ارتقاء سرمایه اجتماعی بانک تجارت، به موجب تصمیم اتخاذ شده از سوی 
سهامداران در مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده، هادی اخلاقی فیض آثار، 
علی کی لانی، مرتضی ترک تبریزی، حسن کیایی و حمیدرضا شریفیان اعضای 
هیات مدیره بانک تجارت به مدت دوسال دیگر در مسئولیت خود ابقاء شدند.

هــادی اخلاقی فیض آثار که از مهر ماه ســال 1400 تاکنون مدیرعامل بانک 
تجارت است، دکترای علوم اقتصادی دارد و مدیرعاملی بانک ملت، قائم مقامی 
مدیرعامل بانک سپه و عضویت در هیات مدیره بانک  حکمت ایرانیان، برخی 
از مسئولیت های اجرایی وی به شمار می رود.به مناسبت عید سعید غدیر خم 

صورت می گیرد؛ 
برگزاری پویش مردمی #حیدری_ام توسط بانک سپه

بانک ســپه به مناسبت تکریم مکتب غدیر و بزرگداشت دهه امامت و ولایت 
اقــدام به برگزاری پویش مردمی #حیدری_ام کرده اســت. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی بانک سپه، این بانک به منظور تکریم مکتب غدیر و بزرگداشت 
دهه امامت و ولایت، اقدام به برگزاری پویش حیدری ام کرده است. مدیرامور 

اعتبارات بانک شهر تاکید کرد:
ابلاغ اصلاحیه دستورالعمل تسهیلات ودیعه، خرید و 

ساخت مسکن فرزند سوم و بیشتر
اصلاحیه دستورالعمل »تسهیلات قرض الحسنه ودیعه، خرید و ساخت مسکن 
برای متقاضیان دارای فرزند ســوم و بیشــتر« برای اجرا به پنج بانک عامل 
مسکن، صادرات ایران، ملت، تجارت و پست بانک ابلاغ شد.به گزارش روابط 
عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران به نقل از بانک مرکزی، 
مدیر اداره اعتبارات این بانک با اشــاره به برقراری ارتباط با ســامانه وزارت 
مسکن به منظور استعلام سوابق متقاضیان این تسهیلات توسط بانکها گفت: 
به موجب جزء 3، بند الف تبصره 16 قانون بودجه سال جاری مقرر شده است 
به متقاضیانی که فرزند سوم یا بیشتر آنها از 1/1/1399 به بعد متولد می شود، 
تسهیلات قرض الحسنه ودیعه، خرید یا ساخت مسکن تا سقف 200 میلیون 
تومان پرداخت شــود.وی با اشــاره به اصلاح شرایط بهره مندی از تسهیلات 
مذکور عنوان کرد:  از جمله مواردی که حسب مقررات بانک های عامل می باید 
کنترل می کردند، فرم )ج( متقاضی بود بدین معناکه استفاده یا عدم استفاده 
متقاضی از امکانات دولتی، زمین، تسهیلات یارانه ای را بررسی می کردند. اما 
باتوجه به اینکــه روح حاکم بر قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده بر 
فرزندآوری تشویق و تأکید دارد لذا در بانک مرکزی به این نتیجه رسیدیم که 
برای دریافت این تسهیلات این بند حذف شود و دستورالعمل مربوطه اصلاح 

و روز چهارشنبه مورخ 7 تیر ماه 1402 به شبکه بانکی ابلاغ شد.

مدیرامور اعتبارات بانک شهر از رشد 6 برابری پرداخت تسهیلات ازدواج در 3 ماهه نخست 1402 به نسبت مدت مشابه در سال 
گذشته خبر داد. به گزارش ایلنا؛ ایمان امینی پور با بیان اینکه تمامی شعب بانک شهر در سراسر کشور آماده پرداخت تسهیلات 
ازدواج در کوتاه ترین زمان ممکن هستند، گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون نیز بیش از یکهزار فقره تسهیلات برای کمک به 
جوانان در تشکیل بنیان خانواده و حمایت آنان در کاهش هزینه های ازدواج از سوی بانک شهر پرداخت شده است.امینی پور با 
تاکید بر اینکه شعب بانک شهر خود را موظف به پرداخت تسهیلات ازدواج در چارچوب قوانین و مقررات می دانند، تصریح کرد: هم اکنون منابع کافی برای پرداخت 
تسهیلات را داریم و متقاضیان با هیچگونه معطلی در شعب مواجه نخواهند شد. وی با اشاره به اینکه کمک به تشکیل خانواده در میان جوانان به عنوان اقدامی مهم 
و در راستای توجه به مسئولیت اجتماعی بانک شهر به صورت جدی از ابتدای سال 1402 در دستور کار قرار گرفته است، گفت: تمامی متقاضیان در صف انتظار می 
توانند با مراجعه به شعب این بانک؛ اقدام به تشکیل پرونده کنند تا هرچه سریعتر مقدمات پرداخت تسهیلات به آنان انجام شود. مدیرامور اعتبارات بانک شهر در پایان 
خاطرنشان ساخت: بانک شهر یکی از محورهای فعالیت و سیاست های اعتباری خود را در سال جاری، پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری به منظور 

ترویج سنت حسنه ازدواج و حمایت در کاهش هزینه های فرزندآوری قرار داده است.

مدیر اجرایی ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده، ضمن تشریح روند اسقاط خودروها برای متقاضیان طرح جایگزینی 
خودروهای فرسوده، تاکید کرد مراکز اسقاط مکلف هستند ارزش لاشه خودرو فرسوده را به مالکان پرداخت کنند. به گزارش ایسنا، 
محمد حیدری پاشــاکی در تشریح روند اسقاط خودروها برای متقاضیان طرح جایگیزین خودروهای فرسوده در دومین مرحله 

از فروش خودروها، اظهار کرد: متقاضیانی که در طرح جایگزینی خودروهای فرسوده شرکت کرده و در قرعه کشی شرکت های خودروساز برنده شده اند، باید به ستاد 
نوســازی ناوگان و اســقاط خودروهای فرسوده به نشانی nnhk.ir مراجعه کنند. مدیر اجرایی ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده ادامه داد: این دسته از 
متقاضیان پس از ثبت نام در ســایت مذکور و انتخاب مرکز اســقاط مورد نظر خود باید به همراه خودرو و مدارک مربوطه به مرکز اسقاط انتخاب شده برای تحویل و 
اسقاط خودرو خود مراجعه کنند. عدم پرداخت وجه لاشه خودروی فرسوده تخلف است طبق اعلام سازمان گسترش و نوسازی صنایع، وی تصریح کرد: مراکز اسقاط 
مکلفند پس از اسقاط خودرو متقاضیان، ارزش لاشه خودرو فرسوده را به حساب مالکان خودروهای فرسوده واریز کنند؛ در صورتی که مرکز اسقاط از پرداخت وجه 
لاشه خودرو به مالک خودرو فرسوده خودداری کند، تخلف بوده و مالکان می توانند از طریق سامانه 124 طرح شکایت کنند. حیدری خاطرنشان کرد: ستاد نوسازی 

ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده در صورت بروز این تخلف، ضمن برخورد با مراکز اسقاط متخلف، آن ها را از طرح جایگزینی خودروهای فرسوده حذف می کنند.

رشد 6 برابری پرداخت تسهیلات ازدواج در 3 ماهه 
نخست 1402

متقاضیان طرح جایگزینی خودروهای فرسوده 
بخوانند
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گزیده خبر

اریک زمور: ما در آستانه یک جنگ 
داخلی در فرانسه هستیم

بعد از کشته شدن نوجوان ۱۷ ساله به نام "نائل" توسط پلیس فرانسه در حومه 
پاریس و به دنبال آن ناآرامی های چند شــب گذشته در این کشور، اریک زمور، 
رهبر حزب دســت راستی "تســخیر مجدد" اعلام کرد که این وضعیت "بسیار 
جدی تر" از سال ۲۰۰۵ است. به گزارش ایسنا، به نقل از فیگارو، اریک زمور در 
این رابطه گفت: ما در آستانه یک جنگ داخلی هستیم. این یک جنگ قومی و 
نژادی است، ما به وضوح می توانیم نیروهای درگیر را ببینیم. به نظر زمور، رئیس 
جمهور ماکرون در این ارتباط از خود ضعف نشان داده است. وی ادامه می دهد: 
شــما به فردی مصمم و محکم نیاز دارید. اگر مــن در قدرت بودم، اول از همه 
جلوی مهاجرت را می گرفتم. اعطای تابعیت با محل تولد و جمع شدن خانواده 
به واسطه شــهروندی را حذف می کردم، ورود دانشــجویان را به نزدیکی صفر 
می رساندم و افراد شرور، مجرمان بعد از سپری کردن محکومیت شان و بیکاران 
بیش از شش ماه را اخراج می کردم. در سال ۲۰۰۵، دو نوجوان به نامهای زیاد و 
بونا هنگام فرار از بازرسی پلیس در ترانسفورماتور شرکت برق فرانسه جان خود 
را از دست دادند که در پی آن سه هفته ناآرام در فرانسه رقم خورد. رهبر حزب 
"تسخیر مجدد" یادآوری می کند: در سال ۲۰۰۵، فقط حومه شهرها تحت تأثیر 
قرار گرفتند. در اینجا، تمام فرانسه درگیر شده است از پاریس گرفته تا شهرهای 
کوچک. چرا تحت تأثیر قرار می گیرند؟ چون ۲۰ سال است که مهاجران را توزیع 
می کنیم، این سیاست توزیع مهاجران در سراسر فرانسه است، به این معنی که 

امروز همه مردم فرانسه تحت تأثیر این شورش ها هستند.

جهان نظاره گر فروپاشی درونی فرانسه ماکرون است

»ماکرون در حال از دســت دادن کنترل فرانسه است. هزاران 
تن دستگیر شده اند. مدارس، مراکز اجتماعی، سالن های شهر، 
مجتمع های ورزشــی، دفاتر پست به آتش کشــیده شده اند. 
غارت ها از ســوپرمارکت های لیدل گرفته تا فروشگاه های اپل 
رویت می شــوند. ژاندارم ها و نیروهای ویــژه، علاوه بر نیروی 
انتظامی مستاصل، برای گشت زنی شبانه به خیابان ها آمده اند. 
در این هیاهو، خشــم مغازه دارانی کــه فریاد می زنند منع آمد 
و شــد ایجاد کنید وگرنه خودمان امور را به دست می گیریم، 
رو به افزایش اســت.« به گزارش ایسنا، »آن الیزابت موته« در 
مطلبی برای نشــریه دیلی تلگراف با اشاره به هرج و مرجی که 

پس از کشته شدن یک نوجوان آفریقایی تبار در فرانسه به ضرب 
گلوله نیروهای امنیتی به وجود آمده، در مطلبی آورده اســت: 
»و پس از پنج روز شــورش در سراســر فرانسه، این احساس 
فزاینده مبنی بر اینکه وضعیت کنونی عمدتا نتیجه تقریبا یک 
ربع قرن نادیده گرفتن قوانین و نظم اساسی توسط دولت های 
شکست خورده اســت، وجود دارد. ویدیوی وایرال شده از نائل 
المرزوقی ۱۷ ساله که نشــان می دهد پلیس او را در خیابانی 
متوقف کرده و نهایتا از فاصله نزدیک و مستقیم به قفسه سینه 
او شــلیک می کند، اکثریت فرانسه را در شوک فرو برده است، 
نه فقط ســاکنان محله های قومیتی حومه نشین این کشور را، 
مانند همان جایی که او در آنجا زندگی کرد و زندگی اش گرفته 
شــد.راهپیمایی ۶۰۰۰ نفری که روز بعد بــه آن به راه افتاده 
و خواســتار برقراری »عدالت« شد، کاملا مشروع تلقی می شد 
تا اینکه به شــکل فاجعه باری به شیوه  همیشگی تشدید شد. 
شورش، اتهامات آتش افروزانه )نژادپرستی دولتی و اینکه »آنها« 
می خواهند »ما« را بکشــند( و ســپس به معنای واقعی کلمه 
آتش افروزی شامل برافروختن آتش، خرابکاری های بی معنی و 
تخریب از ایســتگاه های اتوبوس تا فروشگاه ها، مهدکودک ها و 
خانه های سازمانی ارزان به راه افتاد. همچنین اموال خصوصی 
و عمومــی در هیچ جا در امان نماند. درهم و برهم؛ از ســرقت 

یک بسته شش تایی شیر نیمه چرب گرفته تا ساعت، جواهرات، 
کفش نایک و کالســکه بچه.وقتی طغیان ها به راه افتاد، من در 
گفت وگوهای توکویل بودم؛ کنفرانسی درباره درگیری اوکراین و 
روسیه. در آنجا کشورهای شرق اروپا – لهستانی ها، اوکراینی ها، 
روس های مهاجر، همراه با بریتانیایی ها، فرانسوی ها، آمریکایی ها 
و اســپانیایی ها- با ناباوری فزاینده ای شاهد چنین ویرانی های 
بی رویه  در کشــوری بودند که مثلا در صلح به سر می برد.یک 
مورخ و ژئواستراتژیست مشهور لهستانی که در آن جلسه حاضر 
بود، گفت: آنها قرارداد اجتماعی را که برای دموکراسی ضروری 
اســت، از بین می برند. در جلســه، ما در مورد هزینه بازسازی 
اوکراین پس از جنگ برای اروپا بحث می کردیم، فرانســوی ها 
در این گرماگرم نگران هزینه بازســازی بخش هایی از مارسی، 
لانس، بوردو و پاریس بودند. حدود یک ربع قرن است که تباهی 
و تخریب هیچ انگاری و نیهیلیستی در فرانسه تحمل شده است. 
ایــن وضعیت در حدود هزاره و تحت ریاســت جمهوری ژاک 
شــیراک آغاز شد. و اما بخش پایانی اعتراضات و راهپیمایی ها 
که یک سنت قدیمی فرانســوی است، به شکلی فزاینده ای با 
حضــور اخلالگران و غارتگران مختل شــد و این  افراد ویترین 
فروشگاه ها را شکســته و هر آنچه نتوانستند به سرقت ببرند، 
در هــم کوبیدند. پلیس هم در ابتدا از ترس مواجهه با اتهامات 

خشونت و وحشیگری سیستماتیک چندان با آنها درگیر نشد، 
تا اینکه نهایتا وارد عمل شــده و شدیدا واکنش نشان دادند و 
همین چرخه جدیدی از وحشــیگری و ســرکوب را آغاز کرد. 
چنانچه این امور پلیسی بد به نظر می رسد، بخاطر این است که 
همینگونه هم هست. تا سال ۲۰۰۵، این چرخه کاملا از کنترل 
خارج شده بود. مرگ دو مرد جوان به نام های زید بنا ۱۷ ساله 
و بونا ترائوره ۱۵ ســاله که تلاش کردند از ترس پلیس در یک 
ترانسفورماتور برق فشــار قوی پنهان شوند و نهایتا بر اثر برق 
گرفتگی جان خود را از دست دادند، شورش های یک هفته ای 
را برانگیخــت.  فعــالان آمریکایی هم تلاش کردنــد تا از این 
رویکردهای پیچیده فرانسوی درخصوص قومیت و شهروندی 
به شکلی ساده تر تقلید کنند. امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری 
فرانســه هم از ســناریویی که بعد از مرگ جورج فلوید به راه 
افتاد و اعتراضات موســوم به "زندگی سیاه پوستان مهم است" 
را رقــم زد، آگاه اســت. از همیــن رو، او دو دل بود و پیش از 
اعزام ژاندارم ها ســه روز تمام صبر کرد و در نهایت منع آمد و 
شــد اعلام کرده و ارتش به خیابان ها آمد.    در همین حال به 
نظر نمی رسد که اوضاع چندان آرام شده باشد؛ رئیس جمهوری 
فرانسه مجبور شد تا سفر رسمی خودش به آلمان را لغو کند. 

کنترل اوضاع هم به سرعت از دستان او خارج می شود.«

رئیس سیا: پس از شورش 
واگنرها، فرصت جذب 

جاسوس از روسیه را از 
دست نمی دهیم

ویلیام برنز، رئیس ســازمان اطلاعات مرکزی آمریکا. رئیس سازمان سیا 
مدعی شــد که »نارضایتی« داخلی روســیه از جنــگ اوکراین، فرصت 
مناسبی برای استخدام جاســوس توسط سرویس های اطلاعاتی خارجی 
به وجود آورده و ســازمان سیا هم این موقعیت را از دست نداده است. به 
گزارش ایسنا، به نقل از رویترز، ویلیام برنز، رئیس سازمان اطلاعات مرکزی 
آمریکا )سیا( که اخیرا ســفری محرمانه به اوکراین داشت، عنوان داشته 
باید از فرصت به دســت آمده در روســیه پس از شورش واگنری ها برای 
جذب جاســوس استفاده کرد. پیش از این سازمان سیا با انتشار ویدیویی 
شهروندان روسیه را به جاسوسی از طریق یک کانال اینترنتی حفاظت شده 
دعوت کرد و کرملین هم در ماه مه اعلام کرد که فعالیت های جاسوســی 
غرب را تحت نظر می گیرد. در ویدیوی ســازمان اطلاعات مرکزی آمریکا 
آمده که این نهاد اطلاعاتی مشــتاق تماس افســران نظامی، متخصصان 
اطلاعاتی،  دیپلمات ها و افرادی اســت که درباره اقتصاد و رهبری روسیه 
اطلاعات دارند. ویلیام برنز که از ۲۰۰۵ تا ۲۰۰۸ ســفیر آمریکا در روسیه 
بود و در ۲۰۲۱ به عنوان رئیس ســیازمان ســیا منصوب شد،  هم چنین 
شــورش پریگوژین را یک »چالش مسلحانه علیه دولت روسیه« توصیف 
کرد. او گفت که این شورش »مسئله داخلی روسیه بوده و ایالات متحده 
نه در آن دخالت نداشــته و نه خواهد داشــت.« با فرونشســت آتش این 
شورش با میانجی گری لوکاشنکو، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه 
سعی داشته با پرداختن به مسائل دیگری مانند توسعه گردشگری و رشد 
اقتصادی، آرامش را به کشــورش بازگرداند. پیشتر سرگئی لاوروف، وزیر 
امور خارجه روسیه نیز در یک نشست خبری گفت: روسیه همواره از دل 
هر مخمصه ای قوی تر بیرون آمده اســت. این بار هم چنین خواهد شــد. 
شــروع این روند را احساس می کنیم. از نگرانی همه ممنونم، اما خودمان 
به این ماجرا رســیدگی می کنیم. وزیر خارجه روسیه با بیان اینکه روسیه 
شفاف عمل خواهد کرد، گفت که این کشور نیازی به توضیح هیچ چیز به 
هیچ کس ندارد؛ از جمله درباره شــورش مسلحانه واگنر و تبعات احتمالی 
آن بر سیر امور در این کشور. او گفت: ما نباید به کسی توضیح یا تضمین 
بدهیم. مســکو شــفاف عمل کرده و رئیس جمهــوری و تمامی مقامات 
سیاسی کشور درباره این مسئله حرف زده اند. اگر شما در غرب هنوز ابهام 

و تردیدی در این باره دارید، مشکل خودتان است.

سازمان همکاری اسلامی امروز )یکشنبه( نشست فوق العاده ای را در شهر جده برای بررسی حادثه سوزاندن یک 
نسخه از قرآن کریم در سوئد برگزار کرد. به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه خبری المیادین، حسین ابراهیم طه، 
دبیرکل ســازمان همکاری اسلامی در این نشست تاکید کرد: ما بر لزوم اعمال قوانین بین المللی برای منع تنفر 
مذهبی و توهین به مقدســات تاکید می کنیم.وی افزود: هتک حرمت قرآن و توهین به پیامبر )ص(، یک اتفاق 
معمول اسلام هراسی نیست. این نشست بنا به خواست عربستان که ریاست دوره ای سازمان همکاری اسلامی را 
بر عهده دارد، برگزار شــد. عصر روز چهارشنبه، یک فرد افراطی به نام »سلوان مومیکا« )۳۷ ساله( در استکهلم، 
در نخستین روز تعطیلات عید قربان، یک نسخه از قرآن را پاره کرد و آن را در مسجد مرکزی این شهر به آتش 
کشید. وی پس از آنکه پلیس این کشور مجوزی را برای برگزاری تظاهرات ضداسلامی صادر کرد، این جنایت را 

مرتکب شد.

جنبش مقاومت اسلامی حماس حمله هوایی رژیم صهیونیستی به بخش هایی از خاک سوریه را مصداق بارز تروریسم دانست. به 
گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه خبری العهد،  حازم قاسم، سخنگوی حماس در این باره اظهار کرد: حملات مکرر رژیم صهیونیستی 
به ســوریه تروریسم و   قلدرمآبی اســت و در راستای  گسترش تجاوز به امت ما صورت می گیرد. وی تاکید کرد: سوریه حق دارد 

برای مقابله با تجاوزات به هر طریق از خود دفاع کند. حازم قاسم ادامه داد: همه قدرت های امت اسلامی و عربی باید در راستای مقابله با تجاوزات رژیم اشغالگر متحد 
شوند و به رفتار تروریستی آن پایان دهند. این اظهارات پس از آن بیان شد که منابع سوری بامداد امروز )یکشنبه( از حمله هوایی رژیم صهیونیستی به مناطقی در 
استان های حمص و طرطوس سوریه خبر دادند. در خصوص حمله رژیم صهیونیستی به سوریه یک منبع نظامی سوری تاکید کرد که حمله اسرائیل که حومه شهر 
حمص را هدف قرار داد تنها خسارت مادی به بار آورد. این منبع گفت: حدود ساعت ۰۰:۲۰ بامداد امروز، یکشنبه دشمن اسرائیلی از سمت شمال شرق بیروت با حمله 
هوایی برخی نقاط اطراف شهر حمص را هدف قرار داد. وی افزود: پدافند هوایی ما به موشک های متجاوز پاسخ داد و خسارات وارده محدود شد. این نوزدهمین حمله 

اسرائیل به سوریه در سال ۲۰۲۳ است، آخرین مورد آن حدود دو هفته پیش حومه جنوب غربی دمشق را هدف قرار داده بود.

نشست فوق العاده سازمان همکاری اسلامی 
درباره قرآن سوزی در سوئد

حماس: تکرار حملات رژیم اسرائیل به سوریه 
تروریسم است
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زهرا امینی علویجه که با نمایش »بارگاه سلیم خان« در جشنواره 
نمایش عروســکی تهران مبارک حضور دارد، می گوید: عروسک ها 
حرف هــای جدی را به روز می کنند و بــه مردم می گویند اما انواع 
دستگاه های مدرن، نســل امروز را درگیر خود کرده است و دیگر 
کســی به حرف عروســک ها گوش نمی دهد. او که نویسندگی و 
کارگردانی نمایش خیمه شب بازی »بارگاه سلیم خان« را بر عهده 
دارد، با همراهی گروه خمسه در دومین روز از برگزاری نوزدهمین 
جشــنواره بین المللی نمایش عروســکی تهران- مبارک به اجرا 
پرداخت. کارگردان نمایش »بارگاه سلیم خان« در گفت وگویی با 
ایسنا با بیان اینکه همچنان تلاش مان این است که خیمه شب بازی 
در هیاهوی زمانه گم نشود، درباره شکل گیری گروه خیمه شب بازی 
خمسه و همچنین قصه این نمایش توضیح داد: پدربزرگ فرزندانم 
شاگرد کاکامحمد از استادان قدیمی و بنام عرصه خیمه شب بازی 
بود. او این مسیر را ادامه داد و بعد به فرزندان خود آموخته هایش 
را منتقل کرد و در حال حاضــر نیز فرزندانم عهده دار این میراث 
هستند. داستان نمایش هم درباره مبارک است که از زنگبار آمده 
و به درباره پادشــاه سلیم خان راه می یابد. او حرف های جدی را در 
قالب طنز و شــوخی بیان می کند و قصه پیــش می رود. در واقع 
قصه های مبارک و سلیم خان پرتعداد است و هرکسی به نوعی آن 
را در نمایش های خود اســتفاده می کند. امینی در پاســخ به این 
پرسش که فضای خیمه شب بازی تا چه اندازه می تواند نسل امروز 
را درگیر خود کند، گفت: با ورود ابزارهای دنیای مدرن و تکنولوژی 
به زندگی ها و نیز بازی های کامپیوتری، جایگاه خیمه شــب بازی 
امروز در میان مخاطبان کمرنگ شده است. عروسک ها حرف های 
جــدی را به روز می کننــد و به مردم می گویند، اما دســتگاه های 
مدرن نسل امروز را درگیر خود کرده است و دیگر کسی به حرف 
عروســک ها گوش نمی دهد. ما تمام تلاش مان این اســت که به 
اجراها ادامه دهیم تا عروسک ها خاک نخورند و خیمه شب بازی در 
میان هیاهوی دنیای مدرن گم نشــود. همه فعالان و علاقه مندان 
به نمایش خیمه شــب بازی تلاش شان این است که عروسک ها در 
صندوق نمیرند. این نمایش قدمت بسیار دارد و یکی از نمایش های 
سنتی ایران اســت. او ادامه داد: ما متناسب با حال و هوای امروز 
و مخاطبان جوان تلاش کردیم تا قصه ها را در همان قالب سنتی 
البته با اندکی تغییــر در معرض دید مخاطب قرار دهیم. اگر قرار 
باشد »مبارک« حرف از پیتزا و دانشگاه بزند، دیگر مبارک نیست 
و از حال و هوای خود خارج می شــود. این کارگردان با بیان اینکه 
مسئولان باید حمایت کنند تا این اتفاق رخ ندهد و عروسک های 
قدیمی به فراموشــی سپرده نشــوند، افزود: خیمه شب بازی هنر 
امروز و دیروز نیست و قدمت بسیاری دارد، پدربزرگ ما در دوران 
قاجار این کار را انجام می داد و این امر نســل به نسل ادامه یافته 
اســت، چون ما علاقه مند به این هنر هستیم. بســیاری دیگر از 
همکاران من هســتند که در این زمینه فعالیت دارند اما رفته رفته 
از تعدادشــان کم می شود چون از نظر مالی مشکلات بسیاری سر 
راه ما قرار دارد و به نظر می رسد با حمایت مالی از سوی مسئولان 
می توان جلو خاموشــی این هنر قدیمی را گرفت. امینی در پایان 
به استقبال مخاطبان از مبارک اشــاره و اضافه کرد: خوشبختانه 
ما هر بار اجرا داشــتیم با اســتقبال خوب مخاطبان مواجه شدیم 
و این نشــان می دهد که همچنان مبــارک در میان مخاطبان از 
جایگاه خاص و ویژه ای برخوردار است. عروسک مبارک ما متعلق 
به پدربزرگ مان اســت که به ۵۲ کشور سفر کرده است و به نظر 
می رسد این جشنواره آخرین حضورش طی این سفر طولانی باشد. 
اگر عمری باقی باشــد دوره آینده با مبارکی جدید به جشــنواره 
بازخواهیم گشت. نوزدهمین جشنواره بین المللی نمایش عروسکی 
تهران- مبارک، از هشتم تا هفدهم تیر به دبیری هادی حجازی فر 

در تهران در حال برگزاری است.

»مبارک« که نمی تواند از 
پیتزا و دانشگاه حرف بزند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

حضور طبیعت!

گک ون لایف کانسپت؛ خودروی تفریحی همه جارو با تکنولوژی خودران!

شرکت چینی گک از کانسپت تفریحی جدیدی با نام ون لایف رونمایی کرد. این خودروی تفریحی که به دنبال برآورده ساختن 
نیازهای رو به رشد خریداران است از تکنولوژی خودران برای راحتی بیشتر سرنشینان سود می برد. در سال های گذشته کانسپت 
هایی همچون جیپ رانگلرهای تفریحی و کمپر خودران هایمر تلاش داشته اند تکنولوژی رانندگی خودکار را وارد صنعت کمپرها، 
خودروهای تفریحی و خانه به دوش ها کنند. شــرکت چینی گک به همراه اســتودیو طراحی پیشرفته خود در میلان نیز چنین 
ایده ای را بهبود بخشــیده و یک خودروی تفریحی خودران و کاملًا توانا با نام ون لایف را معرفی کرده اســت. ون لایف کانسپت 
محصولی کاملًا خودران است و برای تردد در هر نوع مسیری طراحی شده است. سرنشینان ون لایف می توانند تجربه گشت وگذار 
در محیط های خارج شهری را داشته باشند. این خودروی مفهومی دومین محصول از سری محصولات “فرهنگ خودرویی” گک 
محســوب می شود و قبلًا نیز خودروی بارچتا معرفی شــده بود. تیم طراحی گک در میلان این بار به دنبال خلق یک خودروی 

تفریحی خودران بوده اند، خودرویی که سابقه آن به نسل های پیشین بازمی گردد.

توافق نهایی النصر با دو ستاره سرشناس
باشگاه النصر عربستان با بروزوویچ و فوقانا به توافق نهایی دست پیدا کرد و به زودی این دو بازیکن به رسانه ها معرفی خواهند شد.

به گزارش ایسنا و به نقل از سعودی اسپورت، باشگاه النصر عربستان که کریستیانو رونالدو را در اختیار دارد به دنبال بستن تیمی 
پرستاره برای فصل بعد است. النصر با مارسلو بروزوویچ کروات به توافق نهایی دست پیدا کرد و کاپیتان اینتر با عقد قراردادی تا 
سال ۲۰۲۶ رسما راهی تیم خواهد شد. فابریزیو رومانو، خبرنگار سرشناس ایتالیایی این انتقال را تایید و اعلام کرد که النصر برای 
بروزوویچ ۱۸ میلیون یورو به اینتر پرداخت خواهد کرد. بروزوویچ تنها بازیکنی نیست که النصر با او به توافق نهایی دست پیدا 
کرد بلکه طبق اعلام سانتی اونا، خبرنگار فوت میرکاتو فرانسه سیکو فوفانا ستاره نیس هم با النصر به توافق نهایی رسید و به زودی 
این  انتقال رسانه ای می شود. فوفانا فصل بسیار خوبی را با نیس پشت سرگذاشت و مورد توجه تیم های بزرگ اروپایی بود که در 
نهایت ترجیح داد که راهی النصر شود. النصر روز گذشته هم لوییس کاسترو پرتغالی را به عنوان سرمربی جدید خود انتخاب کرد 

تا جایگزین رودی گارسیا شود که راهی ناپولی شد.

پیشنهاد

چهره روز

روح گریان من
 the tears of my کتــاب روح گریان مــن با عنوان اصلــی
soul داســتان واقعــی یک جاســوس زن کــره ای به نام 
کیم هیون هی اســت که با نام مستعار کیم اوک هوآ در 
سازمان جاسوسی کره شمالی فعالیت می کرد و پرواز ۸۵۸ 
هواپیمایی کره جنوبی را منفجر کرد. هدف کیم هیون هی 
و کره شمالی از این اقدام جلوگیری از برگزاری بازی های 
المپیــک و اتحاد دوباره دو کره بود که البته با شکســت 
مواجه شــد. روح گریان من داستان زندگی زنی است که 
تحت حکومت کره شمالی، در نوجوانی از خانواده اش جدا 
شد، ســخت ترین آموزش های نظامی را از سر گذراند، به 
عنوان جاسوس به بسیاری از کشورهای جهان سفر کرد و 
یکی از خوف ناک ترین ماموریت های جاسوسی ممکن را به 
سرانجام رساند. او فرصت یافت از فرازونشیب های زندگی 
پرماجرا، دردناک و سرشار از ترس و رنج خود و حکومت مرموز کره شمالی بگوید و پس از ترجمه کتابش به 
یازده زبان زنده دنیا، افراد بسیاری از داستان زندگی کیم هیون هی باخبر شدند. این شرح حال جذاب ترین 
جاســوس تاریخ کره است؛ شرح حال یک جاسوس زن. کیم هیون هی، ابتدا خاطرات دوران کودکی خود 
را به شکل خلاصه بیان می کند و بعد به این اشاره می کند که چطور دوران مدرسه و دانشگاه را با موفقیت 
پشــت سر گذاشته و به دلیل ظاهر زیبا و تســلط به زبان ژاپنی )در دانشگاه در این رشته تحصیل کرده 
بود( بســیار سریع بدون اینکه حق انتخابی داشته باشد عضو سازمان جاسوسی حزب شده و آموزش های 
مختلف را برای تبدیل شــدن به یک جاســوس حرفه ای شروع کرده است. در تمام این مراحل هیون هی 
باید هرچه را که به او می گفتند اجرا می کرد، چون مخالفت با هر دســتور مســاوی مخالفت با حزب بود و 
نتیجه آن تبعید، فرستاده شدن به اردوگاه کار اجباری و حتی اعدام بود. اما باید به این نکته اشاره کرد که 
خود او هم در اثر ســال ها آموزش و شستشوی مغزی انجام همه ی این کارها را افتخار، خدمت به کشور و 

رهبر عزیز می دانست.

حسین محجوبی
حسین محجوبی متولد ســال ۱۳۹۰ در شهر زیبای 
لاهیجان و از نقاشــان، معماران و پارک سازان معروف 
معاصر ایران که دارای چهره ماندگار و درخشــانی در 
هنر نقاشــی در سطح بین  المللی نیز هست. می  توان 
او را از هنرمندان برجســته و صاحب ســبک دانست. 
حسین محجوبی در نوجوانی به نقاشی علاقه  مند شد 
و در سن ۲۰ سالگی )ســال ۱۳۲۹( در اثر یک اتفاق 
و آشنا شدن با دکتر محمد علی مجتهدی توانست به 
کمک او در دبیرستان البرز تهران تحصیلات متوسطه 
خود را به اتمام رساند. حسین محجوبی در سال ۱۳۳۸ 
با موفقیت در رشــته نقاشی از دانشکده هنرهای زیبا 
و هم  زمــان دروس معماری فارغ  التحصیل شــد. در 
اردیبهشت سال یک هزار و چهارصد هم زمان با نود و 
یکمین سالروز تولد ایشان سالن اختصاصی با سیزده اثر ایشان به صورت وقف دانشگاه تهران در باغ 
موزه نگا محجوبی و آثار نقاشی او در ایران و جهان شناخته شده هستند. از جمله کارهای ماندگار 
او در زمینه رشته معماری، طراحی و ساخت پارک ساعی تهران در سال ۱۳۴۲ و نظارت بر اجرای 
ساخت پارک های ملت و نیاوران لاله و جمشیدیه و شفق و خزانه و همچنین اولین پارکهای کویری 
ایران در ســال های بعد اســت.]۳[ در سال ۱۳۵۳ خانه محجوبی را تاسیس کرد. وی با بیش از نود 
نمایشــگاه اختصاصی و شرکت در صدها نمایشــگاه گروهی در ایران و سایر کشورها از پرکارترین 
هنرمندان برجســته و صاحب سبک می باشد. ایشان به نقاش بهشت مشهور هستند. در سال هزار 
و ســیصد و پنجاه و هفت برای تصویر سازی کتاب افســانه باران کاندید جایزه بین المللی هانس 
کریستین اندرسون گردید. در تاریخ پنجشنبه ۱۲ مهر ۱۳۹۷ در مراسم پایانی ششمین »جشنواره 
بین المللی هنر برای صلح« ، نشــان عالی »هنر برای صلح« به حسین محجوبی و ۳ هنرمند دیگر 

اهداء شد.

فرهنگ

معاون میراث فرهنگی آذربایجان شرقی درباره سرنوشت 
و آخرین وضعیت »مسجد کبود« که از حدود ۱۶ سال 
پیش در فهرست میراث فرهنگی در انتظار ثبت جهانی 
یونســکو قرار گرفته اســت، گفت: نام این مسجد جزو 
مجموعه بازار تاریخی تبریز در یونسکو ثبت شده است 
و فعلا به مرمت اضطراری نیاز ندارد. »مســجد کبود« 
یکی از بناهای تاریخی آذربایجان شرقی است که بیش 
از ۶۰۰ ســال قدمت دارد. این مسجد فیروزه ای که در 
جهان اسلام شــناخته شده است، از ســال ۱۳۸۶ در 
فهرست میراث فرهنگی در انتظار ثبت جهانی یونسکو 
قرار گرفته اســت. وحید نواداد، معاون میراث فرهنگی 
اســتان آذربایجان شــرقی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
پیگیری ثبت جهانی این مســجد، اظهار کرد: خود بنا 
به تنهایی به ثبت جهانی نرســیده اســت، اما جزو مجموعه بازار تبریز در فهرست یونسکو قرار دارد. 
۲۵ اثر ثبتی در یونسکو داریم که برخی از آن ها مجموعه ای از آثار هستند که در قالب یک پرونده به 
یونسکو ارائه و ثبت شده اند، برای مثال »پاسارگاد« از جمله آثار جهانی ایران است که تعداد زیادی بنا 
در محدوده آن قرار دارد که در پرونده جهانی به نام آن ها اشــاره شــده است. او اضافه کرد: بازار تبریز 
هم یک مجموعه ۳۰ هکتاری اســت که تمامی آن به ثبت جهانی رســیده و بناهای داخل محدوده 
آن مانند مســجد کبود هم در این پرونده جهانی قرار گرفته است.  معاون میراث فرهنگی آذربایجان 
شرقی همچنین درباره وضعیت مسجد کبود اظهار کرد: در سال های گذشته کارهای خوبی برای این 
بنا انجام شده است و امروز موضوع خاص و حادی نداریم که موجب شود این بنا به مرمت اضطراری 
نیاز داشــته باشد. اخیرا هم در »مسجد کبود« مســتندنگاری و فتوگرامتری مجموعه انجام شد. در 
این مســتند اطلاعات فنی مجموعه آرشیو شده و برای سال های آینده هم این مستند یک مجموعه 

مطالعات نفیس است.  

آخرین وضعیت »مسجد کبود«
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